
Ξεκινά ξανά «πόλεμος» για τα ανείσπρακτα 
ή…. «εις υγείαν των κορόιδων»;

Πολλές φορές έχουμε γράψει 
για τις ανείσπρακτες απαιτήσεις 
από δημοτικά τέλη (ύδρευση, πα-
ρεπιδημούντες κλπ) αλλά έχουμε 
βαρεθεί να αναφέρουμε το τετριμ-
μένο ότι πολλοί ζουν κι εδώ χωρίς 
να πληρώνουν, δηλαδή «εις υγείαν 
των κορόιδων», τουτέστιν όλων 
όσων πληρώνουν κανονικά τις υπο-
χρεώσεις τους, τους οποίους, τόσο 
οι μπαταξήδες, όσο και ο Δήμος 
τους θεωρούσαν κανονικά …..υπο-
ζύγια. τον περασμένο μήνα κυκλο-
φόρησαν πληροφορίες ότι ο Δήμος 
ετοιμάζει νέο κύκλο «επέλασης» 
προς είσπραξιν των οφειλομένων, 
αλλά και όσων με διάφορα τερτίπια 
κάνουν ρυθμίσεις που δεν τηρούν 
και άλλα κόλπα. Για να πούμε την 
αλήθεια έχουμε διπλή αμφιβολία. 

Τόσο για την ακρίβεια αυτών που 
ακούγονται, όσο και για τη θέλη-
ση του Δήμου να βάλει επιτέλους 
ένα τέλος σε αυτή την κατάσταση. 
Σύμφωνα με κάποιες πληροφο-
ρίες, τα ανείσπρακτα χρέη, που 
δεν εμπίπτουν σε ρυθμίσεις κάθε 
είδους και μορφής ίσως και να 
πλησιάζουν τις 700.000 ευρώ χω-
ρίς τις προσαυξήσεις με τους κα-
κοπληρωτές κάθε είδους να είναι 
κοντά στους 150 και κύριο «θύμα» 
τα τέλη ύδρευσης! Μετά από μία 
μικρή περίοδο σταυροφορίας για 
είσπραξη των οφειλομένων αυτά 
εκτοξεύτηκαν και υπάρχουν ζωη-
ρές αμφιβολίες αν οι δημοτικές αρ-
χές είναι ικανές να τα φέρουν από 
λογαριασμό. Εμείς θα περιμένουμε 
και ….καλά ξεμπερδέματα.

Η επιδημία έφθασε και στα Κύθηρα
Στις 19 Οκτωβρίου «έσπασε» και 

το απρόσβλητο από την επιδημία κο-
ρωνοϊού στο νησί μετά τον εντοπισμό 
τεσσάρων κρουσμάτων της νόσου, 
τα οποία ανήκαν στην ίδια οικογένεια 
από τον Ποταμό. Φαίνεται ότι άτομο 
από την οικογένεια, που μετέβη στην 
Αθήνα για επίσκεψη συγγενούς που 
νοσηλευόταν από τον ιό, με απο-
τέλεσμα να μολυνθεί   και να τον 
μεταδώσει και σε άλλα  μέλη της οι-
κογένειας, συνολικά τέσσερα άτομα, 

τα οποία δεν νόσησαν μέχρι στιγμής 
πλην μιας ηλικιωμένης, η οποία μετε-

φέρθη σε Νοσοκομείο αναφοράς με 
αεροσκάφος και σε ειδική κάψουλα. 
Αμέσως σήμανε συναγερμός στο 
Νοσοκομείο, έγινε ιχνηλάτηση των 

επαφών των ατόμων αυτών, καίτοι 
είχαν παρέλθει περίπου 8 μέρες από 

την επάνοδο στο 
νησί και παράλληλα 
έγιναν και τεστ σε 
όλους όσους είχαν 
έλθει σε επαφή με 
τους θετικούς στον 
ιό. Μέχρι την ώρα 
που έκλεινε ύλη 
είχαν ανιχνευθεί  
8 κρούσματα κάτι 
που ανισύχησε τις 
τοπικές αρχές και 
ζητήθηκε να στα-
λεί κλιμάκειο του 
ΕΟΔΥ για εκτετα-
μένους ελέγχους 
που άρχισαν στις 
29 Οκτωβρίου. Πα-
ράλληλα, αριθμό 
100 τεστ προμηθεύ-
τηκε η Διοίκηση του 
Γηροκομείου για να 
γίνουν τεστ στους 
εργαζομένους και 

στους τροφίμους για προληπτικούς 
λόγους. Τα Κύθηρα, τέλος, βγήκαν 
από τον πορτοκαλί συναγερμό (επί-

ΤΟ ΘΕΜΑ ασφαλώς 
δεν εξαντλείται, αλλά δεν 
έχουμε σκοπό να επανα-
λάβουμε θέσεις τις οποίες 
έχουμε διατυπώσει πολ-
λές φορές. Η κακοκαιρία 
ΙΑΝΟΣ, που έφερε εκτε-
ταμένες καταστροφές σε 
αρκετές περιοχές της χώ-
ρας, δίνει την ευκαιρία για 
μερικές ακόμη σκέψεις. 
Φαίνεται ότι οι μεγάλες 
αλλαγές στο κλίμα για τις 
οποίες προειδοποιούν οι 
επιστήμονες, αλλά σφυρί-
ζουν αδιάφορα οι πολιτι-
κοί, δεν είναι κάποιο πα-
ροδικό φαινόμενο, αλλά 
απειλούν άμεσα ολόκληρο 
τον πλανήτη με όλο συχνό-
τερες και όλο πλέον εντει-
νόμενες καταστροφές. Οι 
αρνητές της κλιματικής 
αλλαγής, έφθασαν να επη-
ρεάζουν τους μεγάλους 
παίκτες της ρύπανσης, 
αφού αυτό φαίνεται να 
τους βολεύει. Κάνουν όλοι 
αυτοί στο περιβάλλον όσα 
κάνουμε εδώ στην Ελλάδα 
με τις μελλοντικές γενιές 
στην οικονομία. Τις υπερ-
χρεώνουμε με δάνεια, τα 
οποία σπαταλούμε σε ση-
μερινές ανάγκες ή, καλ-
λίτερα, νομιζόμενες ανά-
γκες. Έτσι και οι μεγάλοι 
παίκτες στην παγκόσμια 
οικονομία, προσπαθώ-
ντας να ανταγωνιστούν 
σε μικρότερο κόστος με 
μεγαλύτερη παραγωγή, 
φορτώνουν τις επόμενες 
γενιές με ένα αφιλόξενο 
περιβάλλον, στο οποίο και 
η επιβίωση βαθμηδόν θα 
είναι προβληματική μετά 
την σταδιακή υποβάθμιση 
της βιοποικιλότητας. Μά-

Επενδυτικές δράσεις 
στα Κύθηρα από το LEADER
Πριν λίγους μήνες και συγκε-

κριμένα τον περασμένο Ιούνιο, 
είχαμε ένα αποκλειστικό πρωτο-
σέλιδο για τις δράσεις που θα επι-
δοτούντο μέσω του προγράμματος 
LEADER από το ειδικό πρόγραμμα 
«Πολιτισμός & Περιβάλλον ΕΝ 
ΠΛΩ» 2014-2020, της ΟΤΔ Δίκτυο 
Συνεργασίας Δήμων ΠΕ Νήσων 
Αττικής. Στο Δίκτυο Συνεργασίας 
Δήμων της Περιφερειακής Ενότη-
τας Νήσων Αττικής πρόεδρος είναι 
ο Δήμαρχος Κυθήρων κ. Χαρχαλά-
κης. Το μήνα που πέρασε ολοκλη-
ρώθηκαν οι διαδικασίες των εν-
στάσεων για την έγκριση ή μη των 
προτάσεων που είχαν υποβληθεί 

και καταρτίστηκε ο τελικός πίνακας 
όσων δικαιούνται επιδότησης βάσει 
του προγράμματος με τους όρους, 
τους οποίους είχαν τεθεί από αυτό. 
Σήμερα, δημοσιεύουμε τον πίνακα 
όλων των δικαιούχων για τα Κύθη-
ρα, τα οποία έλαβαν τη «μερίδα του 
λέοντος» από το πρόγραμμα αυτό. 
Σημειώνεται ότι για όσες παραδε-
κτές προτάσεις δεν θα χρηματοδο-
τηθούν άμεσα λόγω ανεπάρκειας 
πόρων θα χρηματοδοτηθούν σε 
λίγους μήνες μετά την αποδέσμευ-
ση νέων κεφαλαίων. Το συνολικό 
ποσό που θα λάβουν ως επιδότη-
ση οι ενταχθέντες στο πρόγραμμα 

Λάδι: μεγάλη παραγωγή, 
καλές τιμές!

Όπως αναμενόταν σύμφωνα με 
την ανθοφορία και την εξέλιξη της 
καρποδεσίας, η παραγωγή φέτος ανα-
μένεται να ανέλθει σε επίπεδα ρεκόρ, 
εφ’ όσον δεν υπάρξει κάποιο απρό-
οπτο (π.χ. ξαφνική επέλαση δάκου), 
αλλά και εάν βρεθούν τα αναγκαία ερ-
γατικά χέρια για τη συλλογή του ελαι-

οκάρπου. Πολλοί παραγωγοί άρχισαν 
αρκετά ενωρίς φέτος με τα ελαιοτρι-
βεία να  ξεκινούν να «λαδώνουν» στις 
12 Οκτωβρίου και να δουλεύουν λίγες 
μέρες αργότερα. Τους παραγωγούς 
όμως, όπως είναι φυσικό, απασχολούν 
πέραν των παραπάνω και οι εξελίξεις 

Αγριεύουν τα πράγματα
Βανδαλισμοί επαγγελματικών αυτοκινήτων

Μετά τους αλλεπάλληλους βαν-
δαλισμούς στη σημαία στο Διακόφτι, 
για τους οποίους έχουμε ρεπορτάζ 
στο προηγούμενο, ένας ακόμη βαν-
δαλισμός, πολύ χειρότερος ως προς 

το αποτέλεσμα, καθώς πρόκειται για 
επαγγελματική εγκατάσταση, έγινε 
το βράδυ της 29ης  Σεπτεμβρίου, 
σε σταθμευμένα αυτοκίνητα της επι-

Ανεμογεννήτριες. Θετικά 
και αρνητικά, ανακρίβειες 
και αντικειμενικότητα.

Γιάννης Κασιμάτης
ΣΕΛ. 
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Η ταχυδρομική υπηρεσία 
στα Κύθηρα μετά την 
Ένωση.  Ελ. Χάρου-Κορωναίου ΣΕΛ. 

6

Τουφεκιές στον αέρα. 
Μία κυνηγετική ιστορία. 

Βασ. Χάρος ΣΕΛ. 
14

Εκσυγχρονισμός ελαιοτρι-
βείου στο Συνεταιρισμό 
Λειβαδίου. ΣΕΛ. 

16

ΕΤΟΣ 33ο
ΑΡ. ΦΥΛΛΟΥ 362
ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ 2020 

! στη σελ. 5

! στη σελ. 14

! στη σελ. 5

Αλλάζουν κατηγορία επιπέδου 
συναγερμού COVID 19 τα Κύθηρα

Μετά την επιστολή των Δημάρχων 
Αργοσαρωνικού, που απέστειλαν στον 
πρωθυπουργό και τους αρμόδιους 
υπουργούς, ανακοινώθηκε ότι τα νη-
σιά του Αργοσαρωνικού πλην Σαλα-
μίνας, τα οποία βρίσκονται σε μεγάλη 
απόσταση από το κέντρο της Περιφέ-
ρειας, θα υπάγονται πλέον σε άλλο επί-
πεδο υγειονομικού συναγερμού ανά-
λογα με τον αριθμό των κρουσμάτων. 
Έτσι, τα Κύθηρα από το επίπεδο 3 που 
υπάγονταν λόγω Αττικής (πορτοκαλί 
συναγερμός) πέφτουν στο επίπεδο 2 

(κίτρινος) με τις ανάλογες (ηπιότερες) 
ρυθμίσεις στα μέτρα που λαμβάνονται. 
Εννοείται ότι αν το ποσοστό κρου-
σμάτων στο σύνολο του πληθυσμού 
αλλάξει, τότε θα έχουμε και αλλαγή 
επιπέδου. Σύμφωνα με δημοσιεύματα 
στην απόφαση αυτή, εκτός από την επι-
στολή των Δημάρχων, συνετέλεσε και 
ο καθορισμός προ ημερών από το αρ-
μόδιο υπουργείο σε συνεργασία με την 
επιτροπή των λοιμωξιολόγων  κλίμακας 
τεσσάρων επιπέδων συναγερμού με 

! στη σελ. 3

! στη σελ. 6

! στη σελ. 4

Ξεροσοβάλα - Φράτσια, Κύθηρα 80100
κιν.: 6946510537, τηλ. / fax: 2736038031, e-mail: gianntr@yahoo.gr

Τοπογραφικές Εργασίες
Ιωάννης Τραβασάρος
Τοπογράφος Μηχανικός Τ.Ε.

Εκπόνηση Τοπογραφικών Διαγραμμάτων:

• για Κτηματολόγιο,

• μεταβιβάσεις,

• συμβόλαια



ΜΝΗΜΗ ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΡΥΔΗ
Από την κόρη του Μπέτυ Καρύδη

Σημείο αναφοράς συναδέλφων, 
συμπατριωτών, φίλων, και συγγενών. 
Παράδειγμα ευγένειας, ευπρέπειας, 
συνέπειας και εντιμότητας για όλους 
μας.

Ο πατέρας μου βίωσε το θάνατο 
του δικού του πατέρα στην τρυφερή 
ηλικία των 4 ετών. Μέσα από πολλές 
δυσκολίες, αλλά με πείσμα, τεράστιο 
ψυχικό σθένος και εργατικότητα κα-
τάφερε να πετύχει τα όνειρά του: να 
σπουδάσει ηλεκτρολόγος μηχανικός 
στο Πολυτεχνείο του Μονάχου, να 
σταδιοδρομήσει και να καταξιωθεί 
φθάνοντας σε υψηλές διοικητικές 
θέσεις της ΔΕΗ. 

Σε όλη του τη ζωή υπήρξε δίκαι-
ος, ακέραιος και ηθικός. Ο ορθολο-
γισμός και η ψυχραιμία με την οποία 
προσέγγιζε κάθε πρόβλημαήταν 

αξιοθαύμαστη. Διέθετε την ικανότη-
τα να υπερβαίνει με διορατικότητα 
αλλά και μεγαλοψυχία τις δυσκολίες. 
Ήμουν τυχερή ως κόρη του, να έχω 
σε κάθε περίσταση της ζωής μου τη 
σοφή και συνετή συμβουλή του.

Ως πρόεδρος του Κυθηραϊκού 
Συνδέσμου Αθηνών επί είκοσι συ-
νεχόμενα έτη, υλοποίησε το μεγαλό-
πνοο όραμά του για τη διάσωση της 
ιστορίας, των κειμηλίων και των πα-
ραδόσεων του αγαπημένου του νη-
σιού, την προβολή και την απόδοση 
τιμής σε εξέχουσες προσωπικότητες 
των Κυθήρων, την ανάδειξη του έρ-
γου Κυθηρίων επιστημόνων και τη 
σύσφιξη των σχέσεων μεταξύ των 
συμπατριωτών του.

Λειτούργησε πάντοτε πάνω και 
πέρα από μικρότητες, προσωπικές 
επιδιώξεις και μικροσυμφέροντα, 
και για το λόγο αυτό έχαιρε της εκτί-
μησης όλων ανεξαιρέτως όσων τον 
γνώριζαν.

Υπήρξε υποδειγματικός οικογε-
νειάρχης, πολυαγαπημένος σύζυγος 
και λατρευτός πατέρας.

Ο πατέρας μου ήταν ένας γνήσια 
καλός άνθρωπος.

Γλυκύτατε, τρυφερέ και αγα-
πημένε μου πατέρα, βράχε δυνατέ 
των παιδικών μου χρόνων, κυματο-
θραύστη μου, φάρε της ζωής μου, 
σε αποχαιρετώ με οδύνη αλλά και 
ευγνωμοσύνη για όσα απλόχερα μας 
πρόσφερες.

Είθε αυτό το υπέροχο κομμά-
τι του εαυτού σου να ζει μέσα από 
εμάς, τα παιδιά και τα εγγόνια σου, 
για πάντα!

Ευχαριστήριο
Ο αδόκητος θάνατος του λα-

τρευτού μας συζύγου, πατέρα και 
παππού Γεωργίου Καρύδη βύθισε 
την ψυχή μας στην οδύνη και το 
πένθος. Η συμπαράστασή σας, καθ’ 
οιονδήποτε τρόπο και από παντού, 
ήταν και είναι βάλσαμο παρηγοριάς.

Σας ευχαριστούμε θερμά και 
σας ευχόμεθα υγεία και μακροημέ-
ρευση.

ΟΙ συνθήκες της πανδημίας δεν 
επέτρεψαν κηδεία και μνημόσυνο 
όπως επιθυμούσε, όμως σας διαβε-
βαιώνουμε πως είναι αιώνιο μνημό-
συνο για Εκείνον, αυτό στο οποίο 
όλοι συμφωνείτε, είτε γραπτώς, είτε 
τηλεφωνικώς, από κάθε γωνιά της 
πατρίδας μας. Πως ήταν παράδειγμα 
ήθους, ακεραιότητας, εντιμότητας 
και ευγένειας. Κανένας θάνατος δεν 
τα σβήνει αυτά.

Ευχαριστούμε θερμά τον Κυ-
θηραϊκό Σύνδεσμο Αθηνών, το 
Κυθηραϊκό Ίδρυμα Πολιτισμού και 
Ανάπτυξης, την Εταιρεία Κυθηραϊ-
κών Μελετών, το Τριφύλλειο Ίδρυμα 
Κυθηρίων, την Επτανησιακή Συνομο-
σπονδία, το Σύλλογο Φαρακλάδων, 
τον Πολιτιστικό-Εξωραϊστικό Σύλ-
λογο Περιοχής Κυθηρίων Αλίμου 
«Η Μυρτιδιώτισσα», την Ένωση Κα-
λαβρυτινών Αθήνας και την Ένωση 

Αντικυθηρίων «Αγιος Μύρων» για τα 
ψηφίσματα που εξέδωσαν εις μνή-
μην του. 

Ευχαριστούμε επίσης όλους 
τους επιστήθιους φίλους του για τα 
κείμενα τιμής στη μνήμη του, που δη-
μοσιεύθηκαν στον τύπο.

Ευχαριστούμε τους δωρητές που 
προσέφεραν σε κοινωφελείς σκο-
πούς εις μνήμην Γεωργίου Καρύδη.

Ευχαριστούμε θερμά το δήμαρ-
χο Καλαβρύτων κ. Θανάση Παπα-
δόπουλο για την από καρδιάς ομιλία 
του και το δάσκαλο-συγγραφέα Γιάν-
νη Μπάρτζη που, χωρίς τον συνήθη 
υπερθετικό, σκιαγράφησαν την πο-
ρεία της ζωής του λατρευτού συζύ-
γου, πατέρα, παππού.

Οικογένεια Γεωργίου 
και Μαρίας Καρύδη

Είναι μερικοί άνθρωποι που δεν 
μπορείς να πιστέψεις ότι θα λείψουν. 

Ο Γιώργος Καρύδης, ο αγαπη-
μένος μου κύριος Καρύδης, ήταν 
ένας άνθρωπος ευγενής, δίκαιος, 
γενναιόδωρος και με αξιοθαύμα-
στη αξιοπρέπεια. Ένας ξεχωριστός 
άνθρωπος, που δεν επιθυμούσε τις 
υπερβολές. Με λόγια σοφά και με-
τρημένα, ήταν πάντα διαθέσιμος να 
συζητήσει, να εμπνεύσει και να επι-
βραβεύσει. Με τίμησε, τόσο με την 
εμπιστοσύνη του, όσο και με τη φιλία 
του.

Τον αποχαιρετώ με αισθήματα 
σεβασμού και θαυμασμού και τον 
ευχαριστώ για το γνήσιο που αντι-
προσώπευε.

ΛΟΥΡΑΝΤΟΥ ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ

ΣΤΗ ΜΝΗΜΗ ΤΟΥ Γ.ΚΑΡΥΔΗ
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DEMENTIA SPECIALIST

SPECIAL TRAINING IN PSYCHOTHERAPY
MSc in CLINICAL PSYCHOLOGY
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Mob. 6945 405 214 - email: maria.travasarou@gmail.com

MARIA TRAVASAROU MD

Metropolitan General Hospital:
Λεωφ. Μεσογείων 264, Τ.Κ. 155 62, Χολαργός Αττικής 
Τηλ.: 210 6502601, 697 444 2334 - Fax: 210 650 2601
E-mail: betty.karidi@outlook.com
www.metropolitan-general.gr

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΑΡΥΔΗ M. D.
Πνευμονολόγος - Φυματιολόγος

Διευθύντρια Β' Πνευμονολογικής Κλινικής

ΠΩΛΕΙΤΑΙ 
ΑΣΗΜΕΝΙΑ ΕΙΚΟΝΑ 

ΠΑΝΑΓΙΑ ΜΥΡΤΙΔΙΩΤΙΣΣΑ

Χειροποίητη Ασήμι 925
Κατασκευή Έτους 2000

Διαστάσεις: Ύψος 1,52 μέ-
τρα, Πλάτος 1,12 μέτρα

Τηλέφωνο Επικοινωνίας: 
210 99 23 347, 
698 165 6866

Βαπτίσεις
Στις 3 Οκτωβρίου βάφτισαν το 

γιο τους στο Σωτήρα στο Κάτω Λει-
βάδι και τον ονόμασαν Ευάγγελο οι 
Πολυχρόνης Χρυσαφίτης και η Αι-
κατερίνη Ν. Κασιμάτη. (Γ.Ε.Κ.)

Στις 11 Οκτωβρίου βάφτισαν το 
γιο τους στους Αγίους Αναργύρους 
στο Ξερουλάκι και τον ονόμασαν 
Αντώνη οι Χαράλαμπος Βενέρης 
και η Έφη Καραβουσάνου. (Γ.Ε.Κ.)

Να τους ζήσουν 
Θάνατοι

Πέθανε στις 31 Ιανουαρίου σε 
ηλικία 68 ετών και κηδεύτηκε στο 
Ελαιοχώρι Αρκαδίας ο Γεώργιος 
Ξάμπλας. Στη σύζυγό του Άννα 
(Σουρή) και τα παιδιά τους, θερμά 
συλλυπητήρια.

Πέθανε σε ηλικία 85 ετών και 
κηδεύτηκε από την Παναγία Ελεού-
σα στα Φράτσια στις 3 Οκτωβρίου 
ο Παναγιώτης Ραΐσης. Στη σύζυγό 
του Αγάπη και τα παιδιά τους, θερμά 
συλλυπητήρια.

Στις 3 Οκτωβρίου πέθανε σε 
ηλικία 91 ετών και κηδεύτηκε στον 
Ποταμό ο Ιωάννης Πρινέας. Στους 
οικείους του θερμά συλλυπητήρια. 
(Γ.Ε.Κ.)

Στις 9 Οκτωβρίου πέθανε σε 
ηλικία 96 ετών και κηδεύτηκε στα 
Φράτσια η Γλυκερία Πίττα. Στους 
οικείους της θερμά συλλυπητήρια. 
(Γ.Ε.Κ.)

Πέθανε στις 10 Οκτωβρίου, σε 
ηλικία 89 ετών και κηδεύτηκε στον 
Ποταμό η Άννα Καραμίχαλου, επί 
πολλές δεκαετίες ενεργό στέλεχος 
του Κυθηραϊκού Συνδέσμου Αθη-
νών. Στην κόρη της θερμά συλλυπη-
τήρια.

Πέθανε στις 10 Οκτωβρίου, σε 

ηλικία 91 ετών και κηδεύτηκε από το 
Νεκροταφείο Ηρακλείου η Χριστίνα 
χήρα Παν. Στάθη. Στα παιδιά της, 
Αναρέλλα, Μίτση και Χρήστο, θερμά 
συλλυπητήρια. 

Πέθανε ξαφνικά στις 15 Οκτω-
βρίου σε ηλικία 72 ετών ο Φίλιππος 
Ζερβός (Μάγος) που είχε αναμορ-
φώσει και διατηρήσει υποδειγματικά 
το νερόμυλο του Φιλιιππή και κηδεύ-
τηκε από τον Άγιο Χαράλαμπο στο  
Μυλοπόταμο. Στη σύζυγό του και τα 
παιδιά του θερμά συλλυπητήρια.

Στις 17 Οκτωβρίου πέθανε σε 
ηλικία 85 ετών και κηδεύτηκε από 
την Παναγία Δέσποινα ο Ντίτερ 
Βολφ. Στη σύζυγό του θερμά συλλυ-
πητήρια. (Γ.Ε.Κ.)

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή ΠΩΛΕΙΤΑΙ 
γκαρσονιέρα 30τμ πάνω στο 
κύμα στην Πλατεία Άμμο. 
Τηλ. 6987 149901.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 2 στρ. 
στα Σκουλιάνικα, εντός ζώ-
νης οικισμού, οικοδομήσιμο 
με θέα. Μεσίτες αποκλείο-
νται. Τηλ. 6944 387979.



Η πορεία κι η απορία

ΜΟΛΙΣ πριν ένα μήνα φαίνεται σαν κάτι να άρχισε να 
κινείται σε ένα τομέα που είναι από τους πλέον δύ-

σκολους στα Κύθηρα, καθώς απαιτούνται πολυδάπανα 
έργα και τεχνικά δύσκολα. Αναφερόμαστε στο έργο της 
αποχέτευσης για το οποίο είχαμε εκτενές ρεπορτάζ στο 
προηγούμενο φύλλο. Ήδη ο περισσότερος κόσμος έχει 
αντιληφθεί ότι η κατάσταση με την μεταφορά των λυμά-
των σε «λαγκάδια και χαραμπούς» δεν πάει άλλο. Και δεν 
είναι μόνο όσοι χώροι έχουν λάβει μία «ευλογία» από τις 
αρχές για τη χρήση αυτήν, είναι και ότι πολλοί για να απο-
φύγουν το κόστος και μερικά ακόμη που όλοι γνωρίζουν, 
αλλά λίγοι ομολογούν, μεταφέρουν μόνοι τους (;) τα λύ-
ματα όπου βολεύονται. Αυτά όμως είναι λίγο πολύ γνω-
στά και όλο και περισσότεροι τα μαθαίνουν καλλίτερα, 
άλλοι αντιδρώντας και άλλοι μιμούμενοι! Από όσα δια-
βάσατε εδώ ο Δήμος φαίνεται να προκρίνει τη λύση των 
δύο πυλώνων για την αντιμετώπιση του προβλήματος, 
δηλαδή αναβάθμιση του Βιολογικού στο Καψάλι ώστε 
να δεχθεί λύματα από διάφορα χωριά του νότιου τομέα 
και κατασκευή νέου Βιολογικού που, ξεκινώντας από την 
Αγία Πελαγία, που έχει το μεγαλύτερο πρόβλημα, θα συλ-
λέγει λύματα από το βόρειο τομέα του νησιού. Ασφαλώς 
πολλά χωριά, λόγω της γεωγραφίας του νησιού με τους 
δεκάδες αραιοκατοικημένους και απομακρυσμένους οι-
κισμούς, θα μείνουν εκτός σχεδιασμού στις πρώτες φά-
σεις του έργου. Για αυτά θα συνεχιστεί η μεταφορά με 
βυτία, αλλά η απόθεση θα γίνεται σε ειδικούς συλλεκτή-
ρες (αποθέτες). Κι εδώ έρχεται το κύριο θέμα του σημε-
ρινού μας άρθρου. Τα έργα αυτά, ούτε άμεσα μπορούν να 
γίνουν, ούτε όλα μαζί, χρειάζονται δε ευρεία συζήτηση, 
ανοιχτά μυαλά και διάθεση συναινετικών λύσεων. Ένα 
νησί με τόσους οικισμούς είναι αδύνατον να καλυφθεί με 
ένα έργο και σε μία φάση. Είναι βέβαιον ότι σύντομα θα 
αρχίσουν τα γνωστά, στα οποία ως Έλληνες διαπρέπου-
με. Θα είναι περισσότερες οι απόψεις που θα διατυπω-
θούν από τους κατοίκους, όλες θα είναι …σωστές, γιατί 
κανένας από μας δεν παραδέχεται ότι μπορεί και να μην 
έχει δίκιο ή ολοκληρωμένη γνώση για κάτι και στο τέλος 
θα έχουμε και τις γνωστές (λεκτικές ευτυχώς, αλλά όχι 
λιγότερο επικίνδυνες) κουμπούρες! Μην πείτε «καθίστε 
κάτω να τα βρούμε», γιατί ποτέ δεν τα βρήκαμε, αφού 
ισχύει η γνωστή Ιταλική παροιμία «πέντε Έλληνες, δέκα 
κουμάντα». Εδώ είναι που θα χρειαστεί όλη η μαεστρία 
από το παρόν Δ.Σ. και το επόμενο που αναμένεται να πά-
ρουν το βάρος και ο Δήμαρχος θα χρειαστεί να οπλιστεί 
με μεγάλες δόσεις υπομονής (που δεν …πολυέχει) και η 
Αντιπολίτευση με επίσης μεγάλη δόση διάθεσης συμμε-
τοχής (που δεν φαίνεται να πολυέχει…). Πολύ πρόσφατα 
γίναμε μάρτυρες ενός καυγά δι’ ανακοινώσεων σχετικά 
με τον τρόπο που γίνονται τα Δ.Σ. σε εποχές κορωνοϊού. 
Δυστυχώς λίγοι κατάλαβαν τις θέσεις αμφοτέρων, ενώ οι 
τόνοι ανέβηκαν για ένα θέμα, το οποίο, εκ της συμμετο-
χής στη συζήτηση δεν φαίνεται να προσήλκυσε τον κό-
σμο. Ο οποίος, ουσιαστικά, έχει βαρεθεί να ασχολούνται 
οι εκπρόσωποί του με θέματα διαδικασίας πολύ περισσό-
τερο από όσο ασχολούνται με θέματα ουσίας. Η ταπεινή 
μας γνώμη είναι ότι άπαντες πρέπει να βάλουν νερό στο 
κρασί τους, να καθίσουν να ενημερωθούν για όλα τα κρί-
σιμα θέματα που απασχολούν τον τόπο και μετά να τα συ-
ζητούν βρίσκοντας έναν κοινό τόπο για το πώς θα γίνεται 
αυτή η συζήτηση. Μπορούμε να βεβαιώσουμε όλους τους 
φίλους ένθεν κακείθεν του τοπικού δημοτικού φάσματος 
ότι, εκτός μερικών φανατικών για κάθε πλευρά, όλοι οι 
λοιποί, που, και μυαλό διαθέτουν και θέλουν ο τόπος να 
πάει μπροστά, δεν πρόκειται να συγχωρήσουν από κανέ-
ναν καυγάδες και δικαιολογίες «περί όνου σκιάς». Ο κό-
σμος θέλει ουσία, θέλει έργα, θέλει ενημέρωση, θέλει να 
ξέρει ότι «ένα κι ένα κάνουν δύο» και όχι περικοκλάδες  
και διακηρύξεις και αναρτήσεις δίκην σουλτανικών φιρ-
μανίων ή φετφάδων. Γιατί στο τέλος πηγαίνει στην κάλπη 
με άλλες διαθέσεις από αυτές που τον κατευθύνουν οι 
εμπνευστές των αναταραχών για ατέλειωτες διαδικασίες. 
Αυτά όλα ίσως να κρύβουν άλλα. Όπως, έλλειψη γνώσε-
ων, διάθεσης για συμπορεύσεις προς το καλό του τόπου 
και αυταρχικών τρόπων συμπεριφοράς. Σε επόμενο άρ-
θρο θα είμαστε πλέον συγκεκριμένοι, αν και νομίζουμε 
ότι τα είπαμε σχεδόν όλα!

Λύθηκε το θέμα της δόμησης 
σε μικρούς οικισμούς

Λίγους μήνες πριν, και συγκεκρι-
μένα τον περασμένο Απρίλιο, είχε 
προκύψει ένα σημαντικό θέμα για τη 
δυνατότητα δόμησης σε οικισμούς 
κάτω των 2.000 κατοίκων στους 
οποίους τα όρια είχαν εγκριθεί με 
αποφάσεις της Νομαρχίας και όχι 
με Π.Δ., όπως έπρεπε, σύμφωνα με 
τη νομοθεσία. Το θέμα προέκυψε 
το 2019 με απόφαση του ΣΤΕ για 
οικισμό στο Πήλιο και, σύμφωνα με 
τις απόψεις της αρμόδιας διεύθυν-
σης του ΥΠΕΧΩΔΕ εφαρμοζόταν 
σε όλη τη χώρα! Είχαμε αναφερθεί 
τότε στην ανάγκη να γίνει διευκρίνι-
ση ή να δοθεί νομοθετική λύση στο 
θέμα, όμως δεν έγινε τίποτε και έτσι 
αναγκάστηκαν στο Δήμο και έκαναν 
έγγραφα στο υπουργείο ζητώντας 
να σταματήσει η ταλαιπωρία όσων 
κατοίκων ήθελαν να εκδώσουν οικο-
δομικές άδειες και δεν μπορούσαν. 
Τελικά, και σύμφωνα με πρόσφατη 
ενημέρωση του Δήμου, το υπουρ-

γείο απέστειλε στο τέλος Σεπτεμ-
βρίου διευκρίνιση, σύμφωνα με την 
οποία «….η ανωτέρω απόφαση του 
Ανωτάτου Ακυρωτικού Δικαστηρί-
ου (ΣτΕ) δεν έχει εφαρμογή σε όλη 
την Ελλάδα αλλά συγκεκριμένα και 
περιοριστικά στους οικισμούς του 
Πηλίου». Όπως αναφέρεται στο εν 
λόγω έγγραφο «για τους λοιπούς 
οριοθετημένους οικισμούς, 
εφόσον οι Νομαρχιακές Απο-
φάσεις καθορισμού των ορίων 
τους δεν έχουν ακυρωθεί από 
τα αρμόδια δικαστήρια ή ανα-
κληθεί με νέα διοικητική πρά-
ξη, εξακολουθούν να ισχύουν». 
Επειδή στα Κύθηρα δεν υπάρχει 
εκκρεμότητα αυτού του είδους, το 
θέμα θα πρέπει να θεωρείται λήξαν, 
το ερώτημα όμως παραμένει. Αν γι’ 
αυτό οι κρατικές υπηρεσίες χρειά-
στηκαν 6 ολόκληροι μήνες για άλλα 
σοβαρότερα πόσοι απαιτούνται;

Τα δρομολόγια 
των αεροπλάνων
Μέχρι το τέλος Μαρτίου θα έχουμε 

συνολικά τέσσερα δρομολόγια εβδομα-
διαίως με αεροπλάνα. Συγκεκριμένα: η 
ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ θα πετάει κάθε Δευτέρα 
και Πέμπτη 15.20 από Αθήνα και η SKY 
κάθε Τετάρτη 12,35 και κάθε Κυριακή 
09.20. Μέχρι τώρα δεν παραλείπαμε τα 
σχόλια για τη μεθόδευση του 2016 με 
τις ….μηδενικές προσφορές. Τώρα, με 
την επιδημία, τι να πούμε, που οι εται-
ρείες βρίσκονται σε δεινή θέση; Για να 
μιλήσουμε λίγο με αριθμούς, η κίνηση 
στο Ελ. Βενιζέλος μειώθηκε κατά 68%, 
ενώ στα Κύθηρα είχαμε: τον φετινό Ιού-
νιο 480 αφίξεις έναντι 2.776 πέρσι, τον 
Ιούλιο φέτος 1.175 έναντι 3.868 πέρσι 
και τον Αύγουστο 1.511 φέτος, έναντι 
3.702 πέρσι. Πάλι καλά να πούμε, γιατί 
υπάρχουν πολύ χειρότερα και στην Ελ-
λάδα και αλλού.

Πέθανε από κορωνοϊό 
ο Εδμ. Κασιμάτης
Πέθανε στις 16 Οκτωβρίου σε 

ηλικία 83 ετών ο πρόεδρος της Ελ-
ληνικής κοινότητος Αλεξανδρείας 

Εδμόνδος Κασιμάτης, γνωστός 
επιχειρηματίας στην Αίγυπτο με κα-
ταγωγή από τα Κύθηρα. Ο Εδμ. Κα-
σιμάτης υπηρετούσε την Ελληνική 
Κοινότητα από τη θέση του προέ-
δρου εδώ και 3 χρόνια και αναφέρε-
ται ως ένας από τους σημαντικότε-
ρους παράγοντες της παροικίας που 
έχει απομείνει στην άλλοτε σφύζου-
σα από Ελληνισμό πόλη. Κηδεύτηκε 
στην Αλεξάνδρεια και στη σύζυγό 
του Αικατερίνη και το γιο του Νικόλα, 
θερμά συλλυπητήρια.

Δρομολόγια 
πλοίων

Το τοπικό «Πορφυρούσα» θα 
εκτελεί μέχρι 11 Ιανουαρίου 2021 τα 
εξής δρομολόγια:

Δευτέρα και Πέμπτη: Νεάπολη 
- Κύθηρα - Αντικύθηρα 09.00, Κύθη-
ρα-Νεάπολη 16.00

Τρίτη: Νεάπολη - Κύθηρα 12.30, 
Κύθηρα-Νεάπολη 16.00

Παρασκευή: Νεάπολη-Κύθηρα 
14.30, Κύθηρα-Νεάπολη 16.15

Σάββατο: Νεάπολη - Κύθηρα 
10.00, Κύθηρα - Νεάπολη 14.00

Κυριακή: Νεάπολη - Κύθηρα 
11.00, Κύθηρα - Νεάπολη 14.00

Το πλοίο θα αποσυρθεί για 
ετήσια ακινησία από 12 Ιανουαρί-
ου 20121 μέχρι 10 Μαρτίου 2021.

Αλλάζουν κατηγορία 
επιπέδου συναγερμού 
COVID 19 τα Κύθηρα

ξεχωριστό χρωματισμό στο χάρτη, κάτι 
που επέβαλε και το δεύτερο κύμα της 
πανδημίας, το οποίο ανησυχεί ζωηρά 
τους επιστήμονες και την κυβέρνηση. 
Το ερώτημα όμως είναι, γιατί όλα αυτά 
δεν είχαν γίνει ενωρίτερα από το καλο-
καίρι με τους αρμόδιους να απαντούν 
ότι δεν διέθεταν την εφαρμογή, αλλά 
με την εύλογη απάντηση όσων γνώρι-
ζαν ότι, όλοι ήλπιζαν ότι ο ιός θα υπο-
χωρούσε και δεν θα είχαμε 2ο κύμα.

Έτσι, όπως ανέφερε ο κ. Χαρδα-
λιάς, η Επιτροπή αποφάσισε για το επί-
πεδο συναγερμού και τα μέτρα που θα 
ισχύουν στα νησιωτικά συμπλέγματα, 
οι σχετικές αποφάσεις δεν θα λαμ-
βάνονται πλέον σε επίπεδο περιφε-
ρειακής ενότητας αλλά σε επίπεδο 
νησιού, καθώς υπάρχουν περιπτώ-
σεις που η επιδημιολογική εικόνα 
διαφοροποιείται σημαντικά από νησί 
σε νησί και άρα η επιβολή των ίδιων 
μέτρων σε όλους δεν είναι ούτε δί-
καιη ούτε ενδεδειγμένη.
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Δημήτρης Εμ. Κασιμάτης
Πολιτικός Μηχανικός ΕΜΠ & Τοπογράφος Μηχανικός ΕΜΠ

MSc Υδρολογία Υδατικών Πόρων

Τ: 210 5138412 - 27360 34027
K: 6973 712040

! από σελ. 1

ΟΙΚΟΠΕΔΟ στο Μυλοπόταμο 
2880 τμ πλησίον σχολείου πω-
λείται. Τηλ. 211 4143552

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ στο Λειβάδι, 
κέντρο, γραφείο 40τ.μ. στον 1ο 
όροφο, κατάλληλο για ιατρείο 
ή άλλη επιχείρηση. Τηλ. 6979 
911753.



Κατά των προσφυγών των Δασολόγων 
για τους Δασικούς χάρτες η ΠΟΜΙΔΑ

Μετά την κατάθεση της προσφυγής 
στο ΣΤΕ για τους δασικούς χάρτες και 
τη δυνατότητα που έδινε ο νέος νόμος 
για να διορθωθούν προφανείς αδικίες 
σε βάρος των πολιτών, αλλά και των ΟΤΑ 
είχαμε παρέμβαση υπέρ της εφαρμογής 
του νόμου από την ΠΟΜΙΔΑ (Πανελλή-
νια Ομοσπονδία Ιδιοκτητών Ακινήτων) η 
οποία  επικαλείται τρία κυρίως επιχειρή-
ματα και ασκεί παρέμβαση στη σχετική 
συζήτηση στο ΣΤΕ για το θέμα. Συγκεκρι-
μένα αναφέρεται:

1) Να δεσμεύεται η διοίκηση από το 
αυτονόητο, όπως αναφερόταν, στις προ-
σβαλλόμενες διατάξεις, να μην αναιρού-
νται προγενέστερες διατάξεις της με τις 
οποίες χορηγήθηκαν νόμιμα δικαιώματα 
επέμβασης στους ιδιοκτήτες δασικών 
εκτάσεων και παραχωρήθηκαν  νόμιμοι 
τίτλοι ιδιοκτησίας.

2)  Ως τώρα η Διοίκηση, κατά την κα-
τάρτιση των δασικών χαρτών αγνοούσε 
πλήρως πράξεις του ίδιου του Κράτους, 
με τις οποίες παραχωρούντο νόμιμα ιδι-
οκτησιακά δικαιώματα παράλληλα με 
δικαιώματα χρήσεως (αγροτικής, κατά 
κύριο λόγο, και στη συνέχεια οικιστικής, 
βιομηχανικής, τουριστικής κ.λπ.) σε πολί-
τες. Με τον τρόπο αυτό, ιδιοκτήτες σε όλη 
τη χώρα που είχαν αποκτήσει τα ακίνητά 
τους με μια μακρά σειρά νόμιμων τίτλων, 
που τελικώς αναγόταν σε πράξη της Διοι-
κήσεως, έβρισκαν τα ακίνητά τους εντός 
των περιγραμμάτων των δασικών χαρτών, 
με αποτέλεσμα αυτά να βαρύνονται από 
τις δεσμεύσεις της δασικής νομοθεσίας. 
Όλοι αυτοί αφ’ ενός έπρεπε να αποδυ-
θούν σε μακροχρόνιους δικαστικούς 

αγώνες δεκαετιών για να αντικρούσουν το 
τεκμήριο κυριότητας του Δημοσίου επί των 
δασών και των δασικών εκτάσεων (άρθρο 
62 ν. 998/1979) και, αφ’ ετέρου, αποστε-
ρούντο επί μακρότατα χρονικά διαστήματα 
από κάθε δυνατότητα να διαθέσουν και να 
αξιοποιήσουν την περιουσία τους.

3) Σε κάθε περίπτωση, η ανωτέρω 
απόφαση,  στοχεύει στην ακριβέστερη 
αποτύπωση των εκτάσεων που προστα-
τεύονται από τη δασική νομοθεσία και 
στη διασφάλιση, αντιστοίχως, των εκτάσε-
ων που δεν εμπίπτουν σ’ αυτήν, πράγμα 
που οδηγεί σε ταχύτερη εκπλήρωση των 
ισχυουσών συνταγματικών επιταγών σχε-
τικά με τις δασικές εκτάσεις αλλά και με 
την ιδιοκτησία.

Και η ΠΟΜΙΔΑ καταλήγει με την επι-
σήμανση «ότι το δικαίωμα της ιδιοκτησίας 
είναι και αυτό ανθρώπινο και συνταγμα-
τικά προστατευόμενο δικαίωμα των πολι-
τών, γι’ αυτό και η Πολιτεία και κάθε Αρχή 
της οφείλει να το σέβεται έμπρακτα και 
να το προστατεύει, με ορθές και δίκαι-

ες ρυθμίσεις, όπως η προσβαλλόμενη 
απόφαση». Φαίνεται ότι το σήριαλ αυτό 
θα έχει εκατοντάδες επεισόδια ακόμη, 
καθώς πολλοί παράγοντες που ζούσαν 
με την αβεβαιότητα των πολιτών εκμεταλ-
λευόμενοι την πολυνομία και την ασάφεια 
των νόμων, πολύ δύσκολα θα το βάλουν 
κάτω. Τέλος, ο αρμόδιος υπουργός κ. Χα-
τζηδάκης, σε συνέντευξή του (Καθημερι-
νή 19/10/20) εμφανίστηκε αισιόδοξος ότι 
το θέμα που προέκυψε με τις προσφυγές 
θα καθυστερήσει, αλλά δεν θα ανατρέψει 
την ολοκλήρωση του έργου των δασικών 
χαρτών, κάτι που υπολογίζει να γίνει μετά 
από δύο χρόνια. Αυτό όμως το ακούμε 
γενικά εδώ και ….χρόνια.

λιστα στο βωμό όσων προαναφέραμε θυσιάζουν τα πάντα 
ετερογενείς πολιτικά χώρες με διαφορετικά πολιτικά συ-
στήματα, τα οποία άλλοι θαυμάζουν και άλλοι πολεμούν. 
Οι μεγαλύτεροι παίκτες κατά της προστασίας του περιβάλ-
λοντος είναι σήμερα οι ΗΠΑ, η Ρωσία, η Κίνα και πολλές 
ακόμη χώρες εξαρτώμενες από τις αγορές των παραπάνω 
σε πρώτες ύλες. Όμως, κοντά στις πρώτες συντάσσεται και 
μία ομάδα χωρών με εντελώς διαφορετικά χαρακτηριστι-
κά και συστήματα, όπως η Αυστραλία, η Βραζιλία, η Ινδία 
και πολλές Αφρικανικές χώρες, με τις τελευταίες ειδικά, 
που ζουν  μέσα στην απόλυτη ένδεια, να τείνουν ευήκοα 
ώτα στις Κινεζικές σειρήνες θυσιάζοντας τα δάση τους και 
κάθε πλουτοπαραγωγική τους πηγή. Αντίθετα, πολλές χώ-
ρες της Ευρώπης και λιγότερες της Λατινικής Αμερικής και 
της Ασίας, καταβάλλουν μεγάλες προσπάθειες να απεξαρ-
τηθούν από τα ορυκτά καύσιμα και τις πλέον επικίνδυνες 
μορφές ενέργειας και να οδηγηθούν σε συγκεκριμένο χρό-
νο στην εξάρτηση μόνο από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
(για μερικές από τις οποίες εμείς εδώ ακόμη έχουμε πολ-
λές αντιρρήσεις μετρώντας ιδιαιτερότητες….)

Επιστρέφοντας στη χώρα μας βλέπουμε ότι κι εδώ 
έχουμε  φυσικές καταστροφές, που εντείνονται συνεχώς 
και απειλούν υποδομές και ανθρώπινες ζωές. Παρόμοια εί-
δαμε μόλις πρόσφατα σε Γαλλία και Ιταλία με τη διαφορά 
ότι εκεί δεν είχαμε τις κραυγές των νεαρών δημοσιογρά-
φων των καναλιών που εξόρκιζαν το κακό χωρίς να κάνουν 
καμία αναφορά στις προειδοποιήσεις των επιστημόνων, 
καθώς αυτές δεν «πουλάνε» σε τηλεθέαση. Και θα κατα-
λήξουμε και πάλι με αυτό που γράφαμε στο προηγούμενο 
κύριο άρθρο μας με θέμα την επιδημία και όσα κάνουμε, ή 
μάλλον δεν κάνουμε, ως πολίτες. Η κλιματική αλλαγή δεν 
αντιμετωπίζεται, ούτε με ευχές, ούτε με λιτανείες, ούτε με 
….ξεμάτιασμα. Θέλει κοινές δράσεις και σοβαρή επιστημο-
νική προσπάθεια σε παγκόσμια κλίμακα. Γιατί σε λίγο, οι 
επιδημίες, οι φυσικές καταστροφές και οι πόλεμοι, που δυ-
στυχώς και αυτοί αυξάνονται περιφερειακά και επικίνδυνα, 
θα οδηγήσουν και σε ένα άλλο αποτέλεσμα ολόκληρο τον 
πλανήτη. Στη φτώχεια. Μία χρονική παράταση των φαινο-
μένων ή συχνότερη εμφάνιση θα είναι ό,τι χειρότερο για 
όλους. Μέχρι τώρα είδαμε κολοσσούς να καταρρέουν και 
εκατομμύρια θέσεις εργασίας να χάνονται ή να απειλού-
νται. Και παρακολουθούμε με δέος να αυξάνονται και όσοι 
ανόητοι επιχαίρουν με τις συμφορές λέτε και ο Θεός θα 
κάνει επιλογές στην ώρα της κρίσεως, θα τους εξαιρέσει 
του ορυμαγδού και θα τους εντάξει στα ….πρόβατα. Στα 
οποία ανήκουν μόνον όσον αφορά τη δραστηριότητα και 
τη …νοημοσύνη.
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Κουρτίνες - Κουρτινόξυλα

Πετσέτες

Σεντόνια

Κουβέρτες

Κουβερλί

Μαξιλάρια

Ταπέτα 
Λουτρού

Προστατευτικά

Αλέκιαστα
Τραπεζομάντηλα

ΠΩΛΕΙΤΑΙ σε ήσυχη τοποθε-
σία παραδοσιακή κατοικία 
με ξενώνα, 165 τμ, σε εξαι-
ρετικό πράσινο περιβάλλον, 
μέσα σε οικόπεδο 1119,65 
τ.μ. Πληροφορίες τηλ: 6985 
770689
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ΓΕΝΝΗΤΡΙΑ αμεταχείριστη,
τριφασική, 33 KVA με ΚΙ-
ΝΗΤΗΡΑ JOHN DEERE 42 
HP, DIESEL, πωλείται. Τηλ. 
6946867755, 6944474455.



στις τιμές. Σύμφωνα με τις τελευταίες 
ενδείξεις, όπως τις καταγράφει ο ειδι-
κός τύπος, παρά το γεγονός ότι είχαμε 
πέρσι πρόβλημα στις τιμές σε όλη την 
Ευρώπη και μεγάλες αποθεματοποιή-
σεις με άδεια της Ε.Ε., οι πληροφορίες 
αναφέρουν ότι τα αποθέματα έχουν 
μειωθεί σημαντικά, ενώ η εκτίμηση για 
την κατανάλωση είναι ότι θα έχουμε 
αύξηση κοντά στο 3% διεθνώς. Στο 
σύνολο η φετινή παγκόσμια παραγω-
γή εκτιμάται να είναι μειωμένη κατά 
3-4% από πέρσι κάτι που ευνοεί την 
Ελληνική παραγωγή. Όσον αφορά 
τον τόπο μας, οι πληροφορίες από τη 
Λακωνία με την οποία συνδέεται και 
η δική μας παραγωγή, είναι ότι έχουν 
αδειάσει οι αποθηκευτικοί χώροι από 
την προηγούμενη χρονιά και οι πρώ-
τες τιμές που ακούστηκαν είναι κοντά 
στα 2,70-2,80 ευρώ/κιλό, ίσως δεν να 
πάνε και παραπάνω, αν και οι ενώσεις 
εμφανίζονται ακόμη με συγκρατημένη 
αισιοδοξία.

Λάδι: μεγάλη 
παραγωγή, 

καλές τιμές!

Αγριεύουν τα πράγματα 
Βανδαλισμοί επαγγελματικών αυτοκινήτων

χείρησης MOTORENT Panayotis 
του κ. Παν. Δευτερέβου έξω από 
το αεροδρόμιο Κυθήρων, σε περι-
φραγμένο χωράφι όπου στάθμευαν 
τα οχήματα. Η επιχείρηση, όπως και 
άλλες, αναγκάστηκε να διακόψει την 
ενοικίαση των γραφείων εντός του 
χώρου του αεροδρομίου εξ αιτίας της 
αοριστίας όσον αφορά τη μείωση των 
ενοικίων –λόγω της επιδημίας- κάτι 
που έγινε όταν ενοικιάζονται χώροι 
από ιδιώτες, βρίσκεται όμως ακόμη 
σε εκκρεμότητα εάν ο ιδιοκτήτης είναι 
κρατική υπηρεσία! Έτσι οι επιχειρή-
σεις αναγκάστηκαν να βρουν χωρά-
φια για να μειώσουν τις δαπάνες τους 
και να αφήνουν εκεί τα αυτοκίνητα, 
αφού οι ενοικιάσεις οχημάτων βρί-
σκονται στο ναδίρ λόγω της μείωσης 
της κίνησης εξ αιτίας της επιδημίας. 
Την επομένη, όταν έφθασαν στο 
χώρο οι ιδιοκτήτες, διεπίστωσαν ότι 
άγνωστοι είχαν ρίξει πέτρες και είχαν 
σπάσει τα παρμπρίζ κάποιων αυτοκι-
νήτων, ενώ είχαν προξενήσει σημα-
ντικές ζημιές σε άλλα. Συνολικά τα 
αυτοκίνητα με ζημιές ήταν πάνω από 
δέκα! Την υπόθεση ανέλαβε, όπως 
ήταν φυσικό, η Αστυνομία και να δού-
με εδώ αν θα βρουν άκρη, καθώς 
το θέμα είναι σοβαρό και έρχεται να 
προστεθεί σε άλλες παρόμοιες περι-
πτώσεις βανδαλισμών, χωρίς να είναι 
γνωστά τα κίνητρα των δραστών στη 

συγκεκριμένη περίπτωση, καθώς εί-
ναι ερευνητέο αν πρόκειται για επαγ-
γελματική αντιζηλία ή απλά για δράση 
αντικοινωνικών στοιχείων η παρουσία 
των οποίων έχει επισημανθεί και στα 
Κύθηρα τα τελευταία χρόνια, όπως 
έχουμε γράψει αρκετές φορές και 
έχουμε επισημάνει και σε κύριο άρ-
θρο, καθώς οι αρχές όφειλαν όλα 

αυτά τα χρόνια να έχουν λάβει σο-
βαρά μέτρα, καθώς, αν δεν κάνουμε 
λάθος, δεν έχει εξιχνιασθεί ούτε μία 
υπόθεση. Η πληγείσα επιχείρηση πά-
ντως, για να διευκολύνει τη διερεύ-
νηση της υπόθεσης ανακοίνωσε ότι 
προσφέρει αμοιβή 10.000 ευρώ σε 
όποιον συμβάλλει ουσιαστικά στην 
ανεύρεση των δραστών.

! ΜΕΤΑ ΑΠΟ πέντε χρόνια 
που πηγαινόφερναν στις αρμόδιες 
υπηρεσίες μελέτες κλπ πέρασε 
από την Περιφέρεια η έγκριση της 
κατασκευής των τριών μονάδων 
αφαλάτωσης στα Κύθηρα (2 Αγία 
Πελαγία και 1 Διακόφτι) συνολικού 
προϋπολογισμού 1,720 εκ ευρώ. 
Ασφαλώς σωστή η επιλογή των 
δύο αυτών περιοχών λόγω και 
του τουριστικού φόρου και των 
συχνών ελλείψεων και το έργο 
αναμένεται να δημοπρατηθεί σε 
4 μήνες περίπου. Εκείνο που δεν 
γνωρίζουμε είναι μήπως θα ήταν 
πλέον σκόπιμη μία μεγάλη μονάδα 
με εγκατάσταση και συντήρηση 
από ιδιωτική εταιρεία, αλλά ας δο-
κιμάσουμε και αυτό και βλέπουμε. 
Ασφαλώς θα γίνει μελέτη κοστο-
λόγησης του νερού και εφαρμογή 
πολιτικής αποτροπής της σπατά-
λης κάτι που σήμερα είναι περισ-
σότερο στα… λόγια.
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ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 6,5 στρ.
με πανοραμική θέα στην Αγία 
Αναστασία. Τιμή 120.000. τηλ.
6946 466820.



Η ΤΑΧΥΔΡΟΜΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΣΤΑ ΚΥΘΗΡΑ 
ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΕΝΩΣΗ

Η ιστορία των ταχυδρομείων 
στην Ελλάδα ξεκινά από την αρχαία 
εποχή με τα ταχυδρομικά περιστέρια 
και τα κρυπτογραφημένα μηνύματα 
σε ράβδους. Ο Μεγαλέξανδρος είχε 
ταχυδρομική υπηρεσία. Ονομαστό 
ταχυδρομείο οργάνωσε ο Αλή Πασάς. 
Κατά την Ελληνική Επανάσταση άρ-
χισε να οργανώνεται η ταχυδρομική 
υπηρεσία στην Ελλάδα. Για τις ανά-
γκες του αγώνα χρησιμοποιήθηκαν 
πεζοί ή έφιπποι ταχυδρόμοι. Ο Δημή-
τριος Υψηλάντης, ο Κολοκοτρώνης, ο 
Κωλέττης και ο φιλέλληνας Φαβιέρος 

έβαλαν τις βάσεις. Η σύγχρονη ταχυ-
δρομική υπηρεσία οργανώθηκε από 
τον Καποδίστρια το 1828. Επί Όθωνος 
υπήρχαν οι φουστανελοφόροι πεζο-
πόροι διανομείς και οι ιπποσιδηρό-
δρομοι για τη μεταφορά των ταχυδρο-
μικών σάκων. Το 1861 τυπώνονται τα 
πρώτα γραμματόσημα στην Ελλάδα με 
το κεφάλι του Ερμή, του ταχυδρόμου 
των Θεών του Ολύμπου. Στα Επτάνη-
σα η Ταχυδρομική Υπηρεσία ήταν άρ-
τια οργανωμένη επί Βενετοκρατίας και 
επί Αγγλοκρατίας με το Δ/ντή του Τα-
χυδρομείου (deputato alle lettere) που 
είχε το γραφείο του στο Υγειονομείο. 

Οι επιστολές με προορισμό εκτός νη-
σιού παραδίδονταν εντός γραμματοκι-
βωτίου σε καραβοκύρηδες, ή ιδιώτες 

ταξιδευτές. Σε εργολαβικά συμβόλαια 
που εντόπισα στο Αρχείο μας φαίνε-
ται ότι μετά την Ένωση γινόταν στα 
Κύθηρα μειοδοτική δημοπρασία για 
μίσθωση πεζού ταχυδρόμου για τη 
μεταφορά της αλληλογραφίας και των 
δεμάτων στα λιμάνια των Κυθήρων. Σε 

ένα συμβόλαιο του 1886 ο Βαλέριος 
Γ. Καλλίγερος αναλαμβάνει ταχυδρο-
μικός υποεπιστάτης Κυθήρων και ο 
Χαράλαμπος Σεμιτέκολος του Σταμά-
τη που μειοδότησε στη δημοπρασία 
αναλαμβάνει εργολαβικά τη μετα-
φορά της αλληλογραφίας από Χώρα 
Καψάλι, Χώρα Αυλαίμονα και αντι-
στρόφως. Ο Σεμιτέκολος συμφώνησε 
με τον Καλλίγερο τα εξής: 1) 2φορές 
την εβδομάδα εκτελεί την υπηρεσία 
του πεζού ταχυδρόμου σύμφωνα με 
το πρόγραμμα της Γενικής Διευθύνσε-
ως Ταχυδρομείων. 2) Υποχρεούται να 
εμφανίζεται εγκαίρως εις το Ταχυδρο-

μικό Γραφείο. 3) Σε περίπτωση ασθέ-
νειας, φροντίζει για αντικαταστάτη και 
ευθύνεται για κάθε απώλεια, ή κατά-
χρηση της αλληλογραφίας που του 
εμπιστεύονταν. 4) Δεν επιτρέπεται να 
μεταφέρει ξένα πράγματα και να πα-
ρεμποδίζει το έργο της υπηρεσίας. Ο 
Σεμιτέκολος θα πληρώνεται το μήνα 
18 δραχμές και ο ίδιος καταβάλλει 
εγγύηση 30 δραχμές στο Δημόσιο 
Ταμείο. Το 1887 φαίνεται ότι δημο-
πρατήθηκαν 2 γραμμές. Το 1888 0 
προϊστάμενος του Ταχυδρομείου 
και Τηλεγραφείου στα Κύθηρα Κυ-

ριακούλης Μουκάκος ενεργών ως 
ειδικός πληρεξούσιος του Γεωργίου 
Κατσίμπαλη, Γενικού Εργολάβου των 
Ταχυδρομείων διαφόρων νομών του 
Κράτους, εκμισθώνει τη μεταφορά 
του ταχυδρομείου Χώρα-Καψάλι, την 
οποία αναλαμβάνει ο Αντώνιος Αυ-
γερινός, κρεοπώλης, που μειοδότη-
σε στο διαγωνισμό και αναλαμβάνει 

εργολαβικά με αμοιβή 8 δραχμές το 
μήνα. Το 1890 αναλαμβάνει πάλι ο 
Αυγερινός το ίδιο δρομολόγιο με 10 
δραχμές το μήνα και υποχρεώνεται 
να έχει μαζί του αδιάβροχα καλύμ-
ματα «….να είναι εφωδιασμένος δια 
κηρωτών επικαλυμμάτων….όπως 
προφυλάττηται η αλληλογραφία και 
τα δέματα από της βροχής….Επει-
δή δε το ποσόν των σάκων ή φα-
κέλων έσεται ευάριθμον, ο ειρημέ-
νος εργολάβος θα μεταφέρει αυτό 
οδοιπορών……» Οι εργολάβοι ήταν 
υποχρεωμένοι να μεταφέρουν ταχυ-

δρομικούς σάκους παντός βάρους, 
δέματα ή κιβώτια και η μεταφορά 
γινόταν πεζή, ή με βάρκες, ή με με-
ταφορικά ζώα.

Πηγη: ΓΑΚ Τοπικό Αρχείο 
Κυθήρων, Νοταριακό Αρχείο.

Μωυσή Κωνσταντίνη: 
Τα Ταχυδρομεία στην Ελλάδα, 

1:39 μ.μ.

Γράφει η 
ΕΛΕΝΗ ΧΑΡΟΥ-ΚΟΡΩΝΑΙΟΥ

Οι 40 μέρες που συγκλόνισαν 
τον κόσμο μου

Μπορεί ένα βιβλίο 53 σελίδων 
να μεταφέρει ολοζώντανη την εποχή 
που ένα δεκάχρονο κοριτσάκι από τα 
Κύθηρα, που ζούσε στην Αθήνα του 
εμφυλίου κάνοντας μία εξαιρετική 
περιγραφή πώς ξεπέρασε μία μεγά-
λη οικογένεια τις δύσκολες εκείνες 
μέρες; Μπορεί, αν πρόκειται για την 
πένα στης Μαριέτας Αυγερινού, κό-
ρης του Βαγγέλη Αυγερινού από τη 
Χώρα, που τις μέρες της καραντίνας 
λόγω της επιδημίας, έγραψε όσα θυ-
μόταν από τις δύσκολες εκείνες μέ-
ρες. Ένα μεγάλο πλούσιο σπίτι στο 
Παγκράτι φιλοξένησε πολλά άτομα 
από συγγενικές οικογένειες μαζί με 
14 Ελασίτες που είχαν καταλάβει τον 
3ο όροφο και αντάλλασσαν πυρά με 
τους απέναντι, κάτω από τα φοβισμέ-
να και γεμάτα απορία βλέμματα των 
παιδιών που είχαν ένα μόνο ερώτη-
μα. Γιατί Έλληνες μάχονται άλλους 
Έλληνες; Οι 40 μέρες που συγκλόνι-
σαν τον παιδικό κόσμο της συγγρα-
φέως σίγουρα θα συγκλονίσουν και 
όσους ζητήσουν να διαβάσουν το 
μικρό αυτό βιβλίο. Δεν θα χάσουν! 

Info: Εκδ. Φίλντισι. Τηλ. συγ-
γραφέως, 210 9343 688, email: 
mariettaole@gmail.com. 

Φωτ. Η οικογένεια του Βαγγέλη 
Αυγερινού περίπου στην εποχή της 
αφήγησης. 

Η επιδημία 
έφθασε 

και στα Κύθηρα
πεδο 3), που βρίσκεται η Αττική, αλλά 
κανείς δεν γνωρίζει τι θα προκύψει 
από τους ελέγχους και εάν επιτέ-
λους τηρηθούν τα μέτρα ή θα φθά-
σουμε πάλι στο επίπεδο 3, πιθανόν 
δε και στο 4 με κόκκινο συναγερμό, 
κάτι που δεν αποκλείεται καθόλου.

Με την ευκαιρία αυτή επαναλαμ-
βάνουμε προς κάθε κατεύθυνση ότι 
η επιδημία αυτή δεν αποτελεί ένα 
απλό περιστατικό στην παγκόσμια 
σκηνή, το οποίο πρέπει να περάσει 
με τη γνωστή προχειρότητα και ει-
ρωνεία, που χαρακτηρίζει δυστυχώς 
μεγάλο αριθμό ανθρώπων και στον 
τόπο μας. Πολύ πρόσφατα έχουμε 
κάνει αναφορά για κυκλοφορία εντύ-
πων που διάφοροι αφελείς «κατεβά-
ζουν» από ιστοσελίδες αμφίβολης ή 
μηδενικής αξιοπιστίας με αντίστοιχο 
περιεχόμενο από «συνέδρια» επίσης 
ασχέτων ή αμφίβολης ποιότητος επι-
στημόνων και «επιστημόνων». Αυτά 
μεταδίδονται στον κόσμο, μερικοί δε 
δεν έχουν την ικανότητα να διαχωρί-
σουν τι είναι επιστημονικά σωστό και 
τι όχι, με αποτέλεσμα να «χτίζεται» 
συνεχώς ένας ιστός αρνητών ακόμη 
και της ύπαρξης του ιού ή άλλων που 
ισχυρίζονται, είτε ότι δεν είναι θανα-
τηφόρος, αγνοώντας τις εκατόμβες 
των νεκρών και τα δεκάδες εκατομ-
μύρια των νοσούντων, είτε θεωρούν 
ότι για κάποιους …μεταφυσικούς λό-
γους ο ιός αυτός δεν πλησιάζει τον 
τόπο μας! Όλα αυτά είναι άκρως επι-
κίνδυνα και θα πρέπει να τηρούνται 
με ευλάβεια τα μέτρα πρόληψης, 
ειδικά στους χώρους με μεγάλες 
συγκεντρώσεις ανθρώπων, όπως 
σχολεία, ναοί, καταστήματα κλπ Η 
ειρωνεία και η άρνηση για τη μάσκα 
και τη συστηματική χρήση αντισηπτι-
κών δεν είναι μία απλή ιδιορρυθμία ή 
εμμονή και ιδεοληψία μερικών φανα-
τικών ή μειωμένης αντιλήψεως ατό-
μων, αλλά αποτελεί μέγιστο κίνδυνο 
για όλους. Και δεν είναι, δυστυχώς, 
δυνατόν δίπλα από κάθε πολίτη να 
έχουν και έναν αστυνομικό, αν και οι 
τελευταίοι καλά θα ήταν να εφαρμό-
ζουν και ….λίγο τους νόμους παντού! 
(Για το θέμα αυτό γενικά διαβάστε 
το κύριο άρθρο στο προηγούμενο 
φύλλο μας, το οποίο αποδείχτηκε, 
δυστυχώς, προφητικό, αν και δεν 
χρειάζονταν ανάλογες ικανότητες 
για να δούμε ότι, με τον τρόπο που 
αντιμετωπίζονταν τα πράγματα τον 
τελευταίο καιρό, η έλευση του ιού 
ήταν απλά θέμα χρόνου).

Μαριέτα Αυγερινού-Βαμβακά

 ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ - ΒΙΒΛΙΟ  Νοέμβριος 2020 ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ6  

! από σελ. 1



Άλλη μία φωτογραφία από σχολική εκδρομή του παρελθόντος. Εδώ, μία 
μικρή ομάδα από μαθητές της «Εβδόμης» φωτογραφίζονται στον Καραβά 
στη σχολική εκδρομή του 1948 μαζί με έναν καθηγητή τους που διακρίνεται 
δεξιά. Όσοι δουν τον εαυτό τους εδώ ασφαλώς θα θυμηθούν την εποχή της 
νιότης τους, καθώς τώρα πλησιάζουν τα ενενήντα! Για περισσότερες πληρο-
φορίες στον κάτοχο της φωτογραφίας Εμμ. Σάμιο, ο οποίος ήταν στην τάξη 
αυτήν τότε. 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΚΈΣ MΝΉΜΈΣΦΩΤΟΓΡΑΦΙΚΈΣ MΝΉΜΈΣ
Στο κορυφαίο και παλαιότατο 

θρησκευτικό έθιμο των Κυθήρων 
που είναι η λιτάνευση της Εικόνας 
της Μυρτιδιώτισσας στα χωριά των 
Κυθήρων κατά την περίοδο του Πά-
σχα, ο μεγάλος παραπονούμενος 

ήταν ο Καραβάς, ο οποίος εξαιρέθη-
κε του προγράμματος από τότε που 
καθιερώθηκε επίσημα η «γύρα» της 
Εικόνας το 1842 επί Αγγλοκρατίας, 
προφανώς λόγω της μεγάλης απο-
στάσεως και του ελλειπούς οδικού 
δικτύου. Τον 20ό αι. ο Καραβάς ήταν 
ένα ολοζώντανο χωριό με πολλά 
προοδευτικά στοιχεία, με ευμάρεια, 
με ανεπτυγμένο τον ευεργετισμό, 
με περικαλλέστατο ναό και το πάγιο 
αίτημα των Καραβιτών για την Εικό-
να αποπειράθηκε να ικανοποιήσει 
ο Επίσκοπος Κυθήρων Ευθύμιος 
Καββαθάς στις αρχές του 20ού αι. 
Η απόπειρα του Επισκόπου απέτυ-
χε και η ικανοποίηση του αιτήματος 
καθυστέρησε 50 χρόνια. Τον Απρίλιο 
του 1953 κατά την Τρίτη του Θωμά το 
απόγευμα, η Μυρτιδιώτισσα από την 
Καρβουνάδα, όπου ευρίσκετο σύμ-
φωνα με το πρόγραμμα της γύρας, 
μετεφέρθη για πρώτη φορά στον 
Καραβά με αυτοκίνητο στολισμένο 
με μυρτιές , βασταζόμενη σε όλη τη 
διαδρομή από τους ιερείς Σταύρο 
Χάρο και Ευθύμιο Καλλίγερο. Οι κά-
τοικοι του Καραβά βγήκαν με κάθε 
επισημότητα να προϋπαντήσουν την 
πομπή των αυτοκινήτων με τον εφη-
μέριό τους παπα Γιάννη Κορωναίο. 
Στα μισά της διαδρομής Ποταμού- 
Καραβά πήραν την Εικόνα στους 
ώμους, την έφεραν στον Καραβά και 
την τοποθέτησαν στον άγιο Χαράλα-
μπο. Έτσι ο παλιός πόθος των Κα-
ραβιτών έγινε πραγματικότητα. Την 
άλλη μέρα μετά την πανηγυρική θεία 
λειτουργία η Εικόνα πέρασε από το 
Γερακάρι και επέστρεψε Καλησπε-
ριάνικα, Δρυμώνα, Καλοκαιρινές, 
Μυρτίδια. Ο Επίσκοπος Μελέτιος 
Γαλανόπουλος (1956-1969) έφερε 
μεγάλες αλλαγές στο έθιμο και πα-
ρέτεινε τη γύρα 1 μήνα μέχρι την 
Κυριακή της Σαμαρείτιδος, οπότε 
συμπεριελήφθη στο πρόγραμμα επί-
σημα πλέον και ο Καραβάς κατά την 
Πέμπτη της Διακαινησίμου. 

Πηγή: εφημερίδα «ΚΥΘΗΡΑΪΚΗ 
ΔΡΑΣΙΣ»

Τα στατιστικά του τουρισμού
Ξαναδημοσιεύουμε στο φύλλο 

αυτό τον πίνακα με τα στοιχεία των 
αφίξεων στα Κύθηρα για το περα-
σμένο καλοκαίρι, καθώς είχε γίνει 
λάθος στον αριθμό αφίξεων του Αυ-
γούστου, στη θέση του οποίου είχε 
αναγραφεί ο αριθμός αφίξεων του 
Ιουλίου και μάλιστα χωρίς τις αερο-
πορικές. Αυτό, βέβαια, επηρέασε και 

το συνολικό ποσοστό με αποτέλεσμα 
να εξάγεται εσφαλμένο συμπέρασμα 
και να δίδεται λάθος ερμηνεία. Αμέ-
σως μόλις διαπιστώθηκε το λάθος 
δημοσιεύσαμε το σωστό πίνακα στην 
ηλεκτρονική μας έκδοση, όμως, για 
όσους ενημερώνονται μόνο από την 
έντυπη, επαναδημοσιεύσουμε εδώ 
το σχετικό πίνακα με τις διορθώσεις.

Η φωτογραφία αυτή, που μας έστειλε η Ελένη Χάρου-Κορωναίου, είναι 
κι αυτή από τα μαθητικά χρόνια  στις αρχές της δεκαετίας του 1950. Στη 

μέση διακρίνεται ο 
αείμνηστος καθηγητής 
Βρεττός Τριάρχης. Δε-
ξιά στη φωτογραφία, 
ο πρόσφατα χαμένος 
Κυθήριος ευπατρίδης 
Τζώρτζης Καρύδης και 
στα αριστερά ο Γιάν-
νης Γ. Χαραμουντάνης, 
αστροφυσικός στη 
ΝΑΣΑ. Πίσω από τον 
Καρύδη ο Νικός Γλυ-
τσός από τα Δόκανα 
και δίπλα του ο Πανα-
γιώτης Ευ. Παυλάκης 
από τα Φράτσια. Οι 
νεαροί αυτοί ποζάρουν 
χωρίς να φαντάζονται 
τότε την ιστορία που θα 
έγραφαν στο μικρό μας 
τόπο αργότερα.

Γράφει η 
ΕΛΕΝΗ ΧΑΡΟΥ-ΚΟΡΩΝΑΙΟΥ

ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΕΠΙΒΑΤΙΚΗΣ ΚΙΝΗΣΗΣ*
ΕΤΟΣ

ΜΗΝΑΣ 2020 2019 2018 2019/
2020

2019/
2020

ΙΟΥΝΙΟΣ 4.714 10.309 9.625 -43,8% -54,3%
ΙΟΥΛΙΟΣ 16.572 22.018 21.373 -15,2% -24,7%

ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 22.673 28.540 26.279 -14,8% -20,5%

* Στον εφετινό κατάλογο αναφέρεται το σύνολο των επιβατών σε πλοία 
και αεροπλάνα. Στα ποσοστά διαφοράς στις 2 τελευταίες στήλες αναφέρονται 
ξεχωριστά για να υπάρχει μέτρο σύγκρισης με τα περσινά στοιχεία.

1. Χωρίς αεροπορικές αφίξεις.
2. Με αεροπορικές αφίξεις.

1 2

Η ΕΙΚΟΝΑ 
ΤΗΣ ΜΥΡΤΙΔΙΩΤΙΣΣΑΣ 
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Στα Κύθηρα έχει ξεκινήσει μια 
μεγάλη συζήτηση για τις ανανεώσι-
μες μορφές ενέργειας και ειδικό-
τερα για τις ανεμογεννήτριες. Σε 
αυτήν την συζήτηση θέλω να διατυ-
πώσω και εγώ την γνώμη μου.

Μια ομάδα ατόμων έχει 
φτιάξει έναν ιστότοπο «kythira-
windturbines.com» με τις απόψεις 
τους για τα προτεινόμενα αιολικά 
πάρκα στο νησί. Ο ιστότοπος είναι 
πολύ καλός με καταπληκτικά γραφι-
κά, αλλά δεν είναι καθόλου αντικει-
μενικός. Υπερβάλλει και σχετικά με 
τις διαστάσεις των απεικονιζόμενων 
ανεμογεννητριών, αλλά και σε σχέ-
ση με τις αρνητικές επιπτώσεις από 
την εγκατάστασή τους.

Πολλοί είναι αυτοί που, αν και 
διαφωνούν με την εγκατάσταση πολ-

λών ανεμογεννητριών, δεν είναι ενα-
ντίον της εγκατάστασης λίγων που 
θα εξυπηρετούν την κατανάλωση 
του νησιού. Πόση όμως είναι αυτή 
η κατανάλωση; Οι περισσότεροι 
πιστεύουν ότι είναι η κατανάλωση 
ηλεκτρικού ρεύματος στο νησί. Αυτό 
όμως δεν είναι σωστό. Οι κάτοικοι 
και οι τουρίστες/επισκέπτες κατα-
ναλώνουν διάφορα προϊόντα όπως 
φαγώσιμα, ιατρικά, πλαστικά και 
πολλά άλλα, όπως και υπηρεσίες. Η 
παραγωγή αυτών των προϊόντων και 
υπηρεσιών απαιτεί πολλή ηλεκτρική 
ενέργεια. Αυτή η ενέργεια κάπου 
πρέπει να παραχθεί. Εάν κανένας 
δεν θέλει αυτή η ενέργεια να πα-
ραχθεί στην περιοχή του, τότε σαν 
χώρα δεν θα έχουμε ενέργεια για 
βιομηχανία και παραγωγή αγαθών 

και υπηρεσιών. Η ηλεκτροκίνηση 
των αυτοκινήτων στα επόμενα χρό-
νια θα σημαίνει μια πολύ μεγάλη αύ-
ξηση της κατανάλωσης ηλεκτρικού 
ρεύματος.

Εάν πάρουμε ως δεδομένο την 
δυνατότητα παραγωγής ηλεκτρικής 
ενέργειας της χώρας μας (16,000 
μεγαβάτ) τότε μπορούμε να υπολο-
γίσουμε ότι τα Κύθηρα χρειάζονται 
το μια δυνατότητα παραγωγής γύρω 
στα 20 Μεγαβάτ.

Τα 20 μεγαβάτ μπορούν να πα-
ραχθούν από 7 ανεμογεννήτριες 
των 3 μεγαβάτ η κάθε μια η από 20 
των 1 μεγαβάτ η από 200 των 100 
κιλοβάτ η από 70,000 ηλιακά πάνελ 
(1,5 τετραγωνικά μέτρα το καθένα) η 
από κάποιο συνδυασμό όλων αυτών. 
(Υπάρχουν και ανεμογεννήτριες των 
5 μεγαβάτ)

Οι ανεμογεννήτριες των 3 μεγα-
βάτ έχουν ένα συνολικό ύψος γύρω 
στα 130 μέτρα (40-50μέτρα ακτίνα 
πτερυγίου, και 80-90 μέτρα πυλώ-
νας). Τα αντίστοιχα νούμερα για 1 
μεγαβάτ είναι γύρω στα 100 μέτρα 
και για τα 100 κιλοβάτ είναι γύρω 
στα 30-40 μέτρα. 

Το κόστος για τις ανεμογεννή-
τριες των 3 μεγαβάτ είναι γύρω στα 
1-1.2 εκατομμύριο ανά μεγαβάτ, για 
τις 1 μεγαβάτ είναι 1.3-1.4 εκατομμύ-
ρια ανά μεγαβάτ και για τις 100 κιλο-

βάτ είναι πάνω από 3 εκατομμύρια 
ανά μεγαβάτ. Δηλαδή η επένδυση 
για την εγκατάσταση 20 μεγαβάτ 
θα ανέλθει γύρω στα 22 εκατομμύ-
ρια, για τις ανεμογεννήτριες των 3 
μεγαβάτ, γύρω στα 27 εκατομμύρια  
για αυτές των 1 μεγαβάτ και γύρω 
στα 60 εκατομμύρια για τις μικρές. 
Το κόστος της συντήρησης είναι 
επίσης αναλογικά μικρότερο για τις 
μεγάλες και πολύ μεγαλύτερο για τις 
μικρές.

Επιπλέον όσο πιο μεγάλες είναι 
τόσο πιο αποδοτικές είναι. Η απο-
δοτικότητα των μεγάλων ανεμογεν-
νητριών φτάνει το 30-40% ενώ των 
μικρών είναι γύρω στο 20% . Αυτό 
σημαίνει ότι η αναλογία εσόδων/
κόστους για τις μεγάλες ανεμογεν-
νήτριες είναι  πολλαπλάσιο από αυτή 
των μικρών. Οι παραπάνω λόγοι συ-
νηγορούν στο να κάνουν την λύση 
των μεγάλων πιο ελκυστική από των 
μικρών. 

Το μεγάλο πρόβλημα με τις ανε-
μογεννήτριες και τα φωτοβολταϊκά 
είναι ότι έχουν μεταβλητή απόδοση. 
Οι μεν παράγουν ρεύμα, όταν έχει 
αέρα, οι δε όταν έχει ήλιο. Γι αυτό 
είναι αναγκαίο να μπορείς ή να απο-
θηκεύσεις την ενέργεια (μπαταρίες), 
ή να χρησιμοποιείς γεννήτριες ντί-
ζελ (φυσικού αερίου) για να αναπλη-
ρώνεις το σύστημα. Αυτό όμως αυ-
ξάνει πολύ το κόστος. Ο καλύτερος 
τρόπος είναι να είσαι συνδεδεμένος 
με το εθνικό δίκτυο ηλεκτρισμού και 
όταν έχεις υπερπαραγωγή να την 
διοχετεύεις και όταν έχεις έλλειμμα 
να παίρνεις ενέργεια από αυτό. 

Αυτό σημαίνει ότι τα Κύθηρα θα 
πρέπει να είναι συνδεδεμένα με την 
υπόλοιπη Ελλάδα με υποθαλάσσια 
διασύνδεση. Το κόστος όμως αυ-
τής της διασύνδεσης είναι επίσης 
μεγάλο και από ότι λένε οι ειδικοί 
δεν καλύπτεται με μια παραγωγή 20 

ΑΝΕΜΟΓΕΝΝΗΤΡΙΕΣ: Θετικά και αρνητικά, 
ανακρίβειες και αντικειμενικότητα

Γράφει ο 
Γιάννης Παν. 
Κασιμάτης, 
οικονομολόγος
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ΕΙΔΙΚΕΣ ΤΙΜΕΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΤΣΙΡΙΓΩΤΕΣ

ΜΗΛΙΩΡΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ - ΠΑΤΡΙΑΡΧΟΥ ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ Ε΄ 53, ΚΑΛΛΙΘΕΑ
(ΟΠΙΣΘΕΝ ΕΥΔΑΠ & ΠΛΗΣΙΟΝ ΗΣΑΠ ΚΑΛΛΙΘΕΑΣ), 

ΤΗΛ.: 210 9590641, 6948049813
E-mail: claimsmilioris@gmail.com F: milioris autocase

ΦΑΝΟΠΟΙΪΑ ΒΑΦΕΣ SERVICE

ΑΝΤΑΛ/ΚΑ ΔΙΕΚΠΑΙΡΕΩΣΕΙΣ ΚΤΕΟ

ΑΓΟΡΕΣ - ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ

• Σε περίπτωση τρακαρίσματος σας δίνουμε αυτοκίνητο αντικατάστασης  
 μέχρι την παράδοση του δικού σας. 
• Χρηματοδοτούμε την επισκευή του αυτοκινήτου σας & αναλαμβάνουμε 
 τις διαδικασίες με την ασφαλιστική εταιρεία.
• Δεκτές κάρτες σε 6 άτοκες μηνιαίες δόσεις.
• Παραλαβή και παράδοση στο χώρο σας ! στη σελ. 10



! ΓΝΩΣΤΗΣ του τελευταί-
ου αρχαιολογικού νόμου, πα-
νεπιστημιακός από τα Κύθηρα, 
επικοινώνησε με την εφημερίδα 
και μας ανέφερε ότι η παρά-
δοση αρχαιολογικών ευρημά-
των μπορεί να γίνει εντός δέκα 
ημερών από την εύρεση χωρίς 
υπαίτια καθυστέρηση και χωρίς 
να θεωρείται ότι έχει διαπρα-

χθεί η παραμικρή παρανομία. 
Εν προκειμένω, στην υπόθεση 
του κ. Λασκαρίδη, στην οποία 
αναφερθήκαμε στο προηγούμε-
νο, η παράδοση έγινε μετά από 
εννέα ημέρες, άρα, σύμφω-
να με τα παραπάνω, μέσα στα 
πλαίσια του νόμου και κακώς 
δημιουργήθηκε όλος αυτός ο 
θόρυβος.

Περνούν στο Δημόσιο αδήλωτα ακίνητα
Σύμφωνα με το νόμο του Κτημα-

τολογίου όσα ακίνητα δεν δηλωθούν 
εντός των προθεσμιών περιέρχονται 
στο Δημόσιο. Σε περιοχές της Αττι-
κής, στις οποίες η κτηματογράφηση 
είχε ξεκινήσει από το 2007 και οι 
προθεσμίες μετά από πολλές παρα-
τάσεις έληξαν το 2018 ή λήγουν τον 
επόμενο Δεκέμβριο, το Δημόσιο έχει 
αρχίσει τη διεκδίκηση 13.156 ακινή-
των και μέχρι τέλους του χρόνου 
στα «ορφανά» ακίνητα θα προστε-
θούν άλλες 300.000 περίπου από 
τις περιοχές στις οποίες οι σχετικές 
προθεσμίες λήγουν στον επόμενο 
Δεκέμβριο. Αν μετά από χρόνια εμ-
φανιστούν οι ιδιοκτήτες μπορούν 
μόνο να προσφύγουν στα δικαστήρια 
και να ζητήσουν αποζημίωση. Όσον 
αφορά τα Κύθηρα, οι σχετικές προ-
θεσμίες είναι ακόμη μακριά, όμως 
έχουμε κι εδώ πολλά ακίνητα, κυρί-
ως αγροτεμάχια, αδήλωτα και είναι 
βέβαιο ότι με τη λήξη των σχετικών 
προθεσμιών θα αρχίσει κι εδώ η δι-
αδικασία να περιέλθουν όλα αυτά, 

όχι στο Δημόσιο, όπως στις λοιπές 
περιοχές, αλλά στην Εγχώριο που 
είναι ο διαχειριστής της δημοτικής 
γης και των δικαιωμάτων στις ακίνη-
τες περιουσίες στα Κύθηρα. Έχουμε 
αναφερθεί πολλές φορές στο θέμα 
αυτό και το επαναφέρουμε κατά δι-
αστήματα, γιατί είναι πολλές οι περι-
πτώσεις ιδιοκτησιακών δικαιωμάτων 
στο νησί που δεν δηλώθηκαν και τα 
περιθώρια στενεύουν. Δεν έχουμε 
ακόμη εικόνα πόσα είναι τα αδήλω-
τα δικαιώματα όμως αναμένεται να 
είναι πάρα πολλά και καλά είναι να 
συμβουλεύονται το αρμόδιο κτημα-
τολογικό γραφείο ή τους μηχανικούς 
όσοι έχουν παραλείψει να κάνουν τις 
σχετικές διαδικασίες κατοχύρωσης 
των περιουσιακών τους δικαιωμάτων.

Το 1921 συμπληρώνονται 100 
χρόνια από την ίδρυση του Γυμνα-
σίου Κυθήρων που αναμφισβήτητα 
είναι από τα κορυφαία γεγονότα στην 
ιστορία του νησιού. Από τις πρώτες 
ημέρες της λειτουργίας του με όλες 
τις αντιξοότητες και τα εθνικά θέματα 
που αντιμετώπιζε η Χώρα μας, φάνη-
κε ότι για τους Κυθήριους η μόρφωση 
ήταν μια από τις μεγαλύτερες αξίες 

της ζωής. Οι πρώτοι απολυθέντες 
μαθητές κατά το σχολικό έτος 1924-
1925 ήταν 26. Μας αφήνει έκπλη-
κτους το γεγονός ότι από αυτούς οι 
μισοί προχώρησαν στις σπουδές τους 
και απεφοίτησαν από Ανώτερα και 
Ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα. Ευ-
άγγελος Κ. Ζαντιώτης από Καραβά 
(Οικονομικά) Δημήτριος Π. Καρύδης 
από Μυλοπόταμο (Νομικά) Γεώργιος 
Β. Κασιμάτης από Λειβάδι (Ακαδη-
μία) Δημήτριος Χαρ. Κασιμάτης από 
Ποταμό (Νομικά) Παναγιώτης Γ . Κα-
σιμάτης από Πιτσινιάνικα (Ακαδημία) 
Γεώργιος Λεων. Λευθέρης από Λει-
βάδι (Ιατρική) Γεώργιος Κ. Μαλάνος 
από Χώρα (Οδοντιατρική) Θεόδωρος 
Κ. Μαρέντης από Φράτσια (Ιατρική) 
Ιωάννης Χαρ. Μελιτάς από Ποταμό 
(Ακαδημία) Μαρία Ν. Σκορδίλη από 
Χώρα (Γαλλική Ακαδημία) Θεόδωρος 
Γ. Στάθης από Άγιο Ηλία (Μαθημα-
τικός) Εμμανουήλ Σ.Τζάννες από 
Λειβάδι(Μαθηματικός) Βρετός Γ. Τρι-
άρχης από Λειβάδι (Φιλόλογος) Οι 
υπόλοιποι έγιναν ιδιωτικοί υπάλληλοι, 
επιχειρηματίες ή ακολούθησαν το 
δρόμο της ξενητιάς.
Πηγή: Αρχείο Γυμνασίου Κυθήρων

Γράφει η 
ΕΛΕΝΗ ΧΑΡΟΥ-ΚΟΡΩΝΑΙΟΥ

ΟΙ ΠΡΩΤΟΙ ΑΠΟΦΟΙΤΟΙ 
ΤΟΥ ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ ΚΥΘΗΡΩΝ
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ΠΩΛΕΙΤΑΙ αγροτεμάχιο άρτιο 
και οικοδομήσιμο 6,5 στρ. επί 
επαρχιακού δρόμου προς Πο-
ταμό έναντι μάντρας αδελφών 
Μάκρα. Τηλ. 698 80 59 507



μεγαβάτ. Χρειάζονται γύρω στα 50 
μεγαβάτ για να καλυφθεί το κόστος 
σύνδεσης Κυθήρων με Πελοπόννη-
σο.

Η ομάδα εναντίον των πολλών 
ανεμογεννητριών κάνει αναφορά σε 
πολλές αρνητικές επιπτώσεις. Λένε 
ότι επηρεάζει την τιμή των ακινήτων. 
Δεν υπάρχει καμμιά σοβαρή μελέτη 
που να το υποστηρίζει αυτό, ούτε 
επίσης ότι επηρεάζει σοβαρά τον 
τουρισμό. Το παράδειγμα της Κρή-
της, Κεφαλονιάς και άλλων περιο-
χών της Ελλάδας με ανεμογεννήτρι-
ες δεν υποστηρίζει αυτή την άποψη. 
Καμιά σοβαρή μελέτη δεν έχει απο-
δείξει σοβαρή επίδραση σε μικρο-
κλίμα, υγεία, ψυχολογία, μέλισσες, 
γεωργία κ.λπ. Έχουν εγκατασταθεί 
εκατοντάδες χιλιάδες ανεμογεννή-
τριες σε όλο τον κόσμο και πάνω 
από 2,000 στην Ελλάδα. Τίποτα από 
όλα αυτά τα προβλήματα δεν έχουν 
εμφανιστεί. Ο ιστότοποςhttps://
ask4wind.gr/απαντά σε πολλούς 
από αυτούς τους μύθους.

Ένας άλλος μύθος είναι ότι οι 
ανεμογεννήτριες και τα φωτοβολ-
ταϊκά χρειάζονται επιδότηση. Αυτό 
δεν ισχύει πια. Η μέση τιμή πώλησης 
(αναφοράς) ηλεκτρικής ενέργειας 
από νέα αιολικά πάρκα διαμορφώ-
θηκε, στο τέλος του 2019, σε 57,74 
ευρώ/MWh που είναι χαμηλότερη 
από αυτή του λιγνίτη που είναι γύρω 
στο 82 ευρώ/MWh. Για τα φωτοβολ-
ταϊκά ήταν ακόμη χαμηλότερη (γύρω 
στο 55ευρώ/MWh)

Λόγω των παλιών ρυθμιζόμε-
νων εγγυημένων τιμών το σημερινό 
κόστος από ανανεώσιμες μορφές 
ενέργειας είναι γύρω στο 134 ευρώ/
MWh. Αυτό οφείλεται στο γεγο-
νός ότι πριν 5-10 χρόνια το κόστος 
των ΑΠΕ ήταν πολύ μεγάλο. Τώρα, 
όμως, αυτό δεν θα ισχύει. Τα νέα αι-
ολικά και ηλιακά πάρκα είναι και θα 
είναι φτηνότερα από όλες τις άλλες 
μορφές σε παγκόσμιο επίπεδο και 
σίγουρα πολύ φθηνότερο από τον 
λιγνίτη στη Ελλάδα. 

Πολύ μεγάλο είναι και το κόστος 
παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος 
με ντηζελοκινητήρες σε μη συνδε-
δεμένα νησιά (700-800εκατομμύρια 
το χρόνο). Για παράδειγμα το κό-
στος στα Αντικύθηρα είναι 1.387€/
MWh!!! Επίσης οι ζημιές από τον 
λιγνίτη, κυρίως λόγω προστίμων, 
ανέρχονται σε 200-300 εκατομμύ-
ρια το χρόνο. Όλο αυτό το κόστος 

το πληρώνουν οι καταναλωτές κάνο-
ντας την Ελλάδα να έχει μια από τις 
υψηλότερες τιμές χονδρεμπορικής 
αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας στην 
Ευρώπη.

Δεν χρειάζεται τεράστια γη για 
τις ανεμογεννήτριες, όπως ισχυρί-
ζονται μερικοί. Γύρω στα 2-3 στρέμ-
ματα για κάθε μια. Ούτε τεράστιοι 
αγροτικοί δρόμοι. Το εάν θα χρεια-
στούν νέοι δρόμοι και με τι πλάτος 
εξαρτάται από την περιοχή και εάν οι 

δρόμοι ακολουθούν τις προδιαγρα-
φές δασικών δρόμων Γ’ κατηγορίας, 
που θα χρησιμοποιούνται και για πυ-
ρόσβεση. Τα φωτοβολταϊκά χρειά-
ζονται μεγάλη έκταση, γύρω στα 15-
20 στρέμματα ανά μεγαβάτ. Σήμερα 
το 80% των ανεμογεννητριών ανα-
κυκλώνεται. Υπάρχει πρόβλημα με 
την ανακύκλωση των πτερυγίων, που 
όμως θα λυθεί στο εγγύς μέλλον.

Σίγουρα όμως υπάρχουν και 
αρνητικές επιπτώσεις από τις ανε-
μογεννήτριες. Πουλιά σκοτώνονται, 
αλλά όχι τόσα πολλά. Πολύ πιο πολ-
λά σκοτώνονται από άλλους παρά-
γοντες όπως η λαθροθηρία, τα δηλη-
τηριασμένα δολώματα, κτίρια, γάτες 
και πολλοί άλλοι. Θόρυβο κάνουν 
και είναι αισθητός μόνο όταν είσαι 
πολύ κοντά. Το χειρότερο είναι ότι 
αλλοιώνουν το τοπίο. Είναι πολύ με-
γάλες και φαίνονται από μακριά. Τα 
κόκκινα φώτα που αναβοσβήνουν 
την νύχτα είναι επίσης ενοχλητικά. 
Αισθητικά, σε κάποιους αρέσουν σε 
άλλους καθόλου. Εμένα προσωπικά 
δεν μου αρέσουν. Υπάρχουν όμως 
και πολλές άλλες κατασκευές στο 
νησί όπως στύλοι και καλώδια ηλε-
κτρικού ρεύματος, κτίρια, σπίτια και 
άλλα που δεν μας αρέσουν, αλλά τα 
αποδεχόμαστε.

Οικονομικό Όφελος.
Το άμεσο οικονομικό όφελος 

προέρχεται από το 3% των εσόδων 
που με νόμο πηγαίνει στην τοπική 
κοινωνία. Το 1% μέσω μείωσης του 

λογαριασμού ρεύματος για τους 
κατοίκους του νησιού, το 1,7% στο 
δήμο για έργα υποδομής στο νησί 
(επίσης το 0,3% πηγαίνει στο Πρά-
σινο Ταμείο). 

Η εγκατάσταση Αιολικών Πάρ-
κων και φωτοβολταϊκών δημιουργεί 
μεγάλη προστιθέμενη αξία για την 
τοπική κοινωνία. Έως και 30% του 
κόστους επένδυσης κατά τη φάση 
της κατασκευής ξοδεύεται στην εγ-
χώρια αγορά, όπως σε έργα υπο-

δομής και άλλα. Η εμπειρία στην 
Ελλάδα δείχνει ότι δημιουργούνται 
0,49θέσεις πλήρους απασχόλησης 
ανά μεγαβάτ στους τομείς ανάπτυ-
ξης, υλοποίησης και λειτουργίας 
έργων σε ηλεκτροπαραγωγικές 
εταιρείες και 0,32 θέσεις σε τομείς 
πωλήσεων, συντήρησης και άλλων. 
Για παράδειγμα στην νότια Εύβοια, 
αιολικά πάρκα συνολικής ισχύος 
218MW έχουν δημιουργήσει 62 άμε-
σες μόνιμες θέσεις εργασίας για 
τους κατοίκους της περιοχής.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο πλαί-
σιο της πολιτικής της για μηδενικές 
εκπομπές αερίων θερμοκηπίου μέ-
χρι το 2050 έχει θέσει ένα στόχο για 
600 γιγαβάτ από αιολική ενέργεια 
και άλλη τόση από ηλιακή. Ο ενδι-
άμεσος στόχος είναι 400 γιγαβατ 
μέχρι το 2030 (σήμερα είναι 205 
γιγαβάτ).Για να επιτευχθούν αυτοί οι 
στόχοι θα απαιτηθούν πολλά δισε-
κατομμύρια επενδύσεις σε ανανεώ-
σιμες μορφές ενέργειας. Η Ελλάδα 
αλλά και τα Κύθηρα θα πρέπει να 
συμμετέχουν σε αυτή την μεγάλη 
προσπάθεια.

Πιστεύω ότι 100 μεγαβάτ δυνα-
τότητας παραγωγής ενέργειας από 
ΑΠΕ στα Κύθηρα είναι ένας λογικός 
στόχος. Μια μίξη 50 μεγαβάτ από αι-
ολικά και 50 από ηλιακά δεν θα είναι 
ούτε υπερβολικός, θα έκανε τα Κύ-
θηρα μπροστάρη στην προσπάθεια 
για μηδενικούς ρύπους και θα έδινε 
ένα ικανοποιητικό έσοδο στο νησί. 

Αυτό απαιτεί επενδύσεις ύψους 
πάνω από 100 εκατομμύρια ευρώ. 
Τα άμεσα οφέλη θα ξεπερνούσαν 
το 1 εκατομμύριο και τα έμμεσα 
επίσης θα ήταν πολύ πάνω από εκα-
τομμύριο. Οι καλές θέσεις εργασίας 
θα ήταν επίσης πολλές. Ο αριθμός 
των ανεμογεννητριών θα ήταν γύρω 
στις 20-30 και τα για φωτοβολταϊκά 
θα χρειαζόταν μια έκταση γύρω στα 
800-900 στρέμματα.

Ο αριθμός των αιτήσεων (10-11) 
και ο αριθμός των ανεμογεννητριών 
που προβλέπονται είναι υπερβολι-
κός για το νησί μας. Το πιο πιθανόν 
είναι ότι οι περισσότερες θα απορ-
ριφθούν. Το γεγονός όμως ότι έχει 
ξεκινήσει η διαδικασία για 10-11αι-
ολικάπ άρκα δεν είναι απαραίτητα 
κακό. Αυτό δίνει μια μεγαλύτερη 
διαπραγματευτική δυνατότητα στο 
δήμο και άλλους τοπικούς φορείς 
να διεκδικήσουν καλύτερα ανταλ-
λάγματα. Για παράδειγμα θα μπο-
ρούσαν να αναλάβουν το κόστος 
της αφαλάτωσης, η ίσως κάποια 
βοήθεια σε υπογειοποίηση του δι-
κτύου σε κάποιες περιοχές υψηλού 
κάλλους. Ίσως να μπορούσε να δο-
θεί η δυνατότητα συμμετοχής στην 
επένδυση σε ιδιώτες ή σε κάποια 
ενεργειακή κοινότητα. Αυτά όμως 
απαιτούν μια σοβαρή διαπραγμάτευ-
ση με τους τυχόν επενδυτές.

Ο φόβος ότι όλα αυτά τα πάρκα 
θα υλοποιηθούν κόντρα στην γνώμη 
των Κυθηρίων είναι χωρίς βάση. Κα-
νένας σοβαρός επενδυτής δεν θα 
έρθει, εάν η Κυθηραϊκή κοινωνία 
είναι απέναντί του. Αυτό όμως δεν 
σημαίνει ότι μία μικρή μειοψηφία θα 
μπορεί να μπλοκάρει την επένδυση 
με το έτσι θέλω.

ΑΝΕΜΟΓΕΝΝΗΤΡΙΕΣ: Θετικά και αρνητικά, 
ανακρίβειες και αντικειμενικότητα

Το Διοικητικό Συμβούλιο του 
Κυθηραϊκού Συνδέσμου Αθηνών 
σε έκτακτη συνεδρίαση του  στις 
11 Οκτωβρίου 2020, στη μνήμη της 
ΑΝΝΑΣ ΚΑΡΑΜΙΧΑΛΟΥ, η οποία 
προσέφερε, επί 30 συνεχή έτη ως 
Μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου, 
σημαντικές και αξιόλογες υπηρεσίες 
στον Κυθηραϊκό Σύνδεσμο Αθηνών 
και ειδικότερα ως υπεύθυνη για την 
ίδρυση και οργάνωση του χορευ-
τικού τμήματος και τη δημιουργία 
βεστιαρίου με τοπικές ενδυμασίες, 
αποφάσισε ομόφωνα τα εξής:

Να αναγνωστεί το παρόν ψήφι-
σμα στην εξόδιο ακολουθία 

Να δημοσιευθεί το ψήφισμα στα 
μέσα ενημέρωσης των Κυθήρων.

Να διαθέσει το ποσό των 300€ 
στους τροφίμους του Γηροκομείου 
Κυθήρων στη μνήμη της. 

Η Άννα Καραμίχαλου ήταν ένας 
ξεχωριστός και, ιδιαίτερα, αγαπητός 
άνθρωπος σε όλους τους Κυθήρι-
ους, με απαράμιλλο ήθος, αξιοπρέ-
πεια και με ενδιαφέρον για τα Κύθη-
ρα και τα κυθηραϊκά ζητήματα.

ΑΘΗΝΑ, 11/10/2020
Η Πρόεδρος 

ΒΑΣΩ ΣΑΜΙΟΥ-ΦΛΩΡΟΠΟΥΛΟΥ
Η Γενική Γραμματέας

ΜΑΙΡΗ ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΥ-ΓΛΥΝΟΥ
ΤΑ  ΜΕΛΗ

ΤΟΥΛΑ ΞΗΝΤΑΡΑΚΟΥ, ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΣΩΤΗΡΧΟΣ, ΕΜΜ. ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΣ, 
ΘΕΟΔ. ΤΡΙΦΥΛΛΗΣ, ΚΥΡΙΑΚΗ ΚΑ-

ΣΙΜΑΤΗ,  ΝΙΚΟΣ ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΣ,
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΑΛΑΝΟΣ,  ΓΙΑΝΝΗΣ 

ΣΑΜΙΟΣ, ΑΙΚ. ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ

ΚΥΘΗΡΑΪΚΟΣ ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ 

ΑΘΗΝΩΝ

ΨΗΦΙΣΜΑ
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ  ΧΑΡΟΣ
ΣΥΝΕΡΓΕΙΟ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ

ΚΑΛΑΜΟΣ ΚΥΘΗΡΑ
ΤΗΛ. 27360-38045 ΚΑΙ 6975 790353

Email: eleftherios.charos@gmail.com

! από σελ. 8

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 
65 τ.μ. στην Αγία Πελαγία 
πλήρως εξοπλισμένο, 200μ 
από τη θάλασσα και την αγο-
ρά. Τηλ. 6983 709984.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ η επιχείρηση εστι-
ατορίου "ΚΑΛΕΡΗΣ" στην 
Αγία Πελαγία. 
Τηλ. 6972 715886 

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο άρτιο 
και οικοδομήσιμο στη θέση 
Λάκος Πλ. Άμμου, 1250τ.μ. 
Τηλ. 6932 305629

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 440τμ 
εντός οικισμού Λογοθετια-
νίκων, άρτιο και οικοδομήσι-
μο. Τηλ. 6946 466820

ΟΙΚΟΠΕΔΟ άρτιο και οικο-
δομήσιμο 4.720 τ.μ. πωλείται 
στην Αγία Αναστασία. Απερι-
όριστη θέα θάλασσας. Τηλ. 
6946 466820, 210 4293684

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ κατάστημα 
100τ.μ. στα Φριλιγκιάνικα 
κατάλληλο για κάθε χρήση 
με πλήρη εξοπλισμό για τα-
βέρνα, εστιατότιο ή καφέ. 
ΤΗΛ. 6974 753787

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 2.090τ.μ. 
στη θέση Κάμπος στον Ποταμό 
επί του κεντρικού δρόμου πλη-
σίον Σούπερ Μάρκετ Γκίκα. 
Πληρ. Τηλ. 210 3213512.



Το Διοικητικό Συμβούλιο του Κυθηραϊκού Συνδέ-
σμου Αθηνών σε έκτακτη συνεδρίαση στις 19 Σεπτεμβρί-
ου 2020, μετά την αναγγελία του αιφνίδιου θανάτου του

ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΡΥΔΗ
ΕΠΙΤΙΜΟΥ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΟΥ ΚΥΘΗΡΑΪΚΟΥ 

ΣΥΝΔΕΣΜΟΥ ΑΘΗΝΩΝ,
του εξαίρετου ανθρώπου, επιστήμονα και πατριώτη

o οποίος, επί σειρά ετών, διετέλεσε Πρόεδρος του 
Κυθηραϊκού Συνδέσμου Αθηνών και προσέφερε με το 
ήθος του, την ευφυΐα του, την ακεραιότητα του χαρα-
κτήρα του και την εργατικότητά του σημαντικότατο έργο, 

τόσο στον Κυθηραϊκό Σύνδεσμο, όσο και στα αγαπημένα 
του Κύθηρα, αποφάσισε ομόφωνα τα εξής:

• Να εκφράσει τη βαθιά του θλίψη και τα ειλι-

κρινή συλλυπητήρια των μελών του Διοικητικού Συμ-
βουλίου και όλων των μελών του Συνδέσμου στην οι-
κογένεια του εκλιπόντος και να παραδώσει το παρόν 
ψήφισμα.

• Να διαθέσει αντί στεφάνου και ως δωρεά το 
ποσό των 500€ στο Γηροκομείο Κυθήρων ως ένδειξη τι-
μής στη μνήμη του.

• Να ανακοινώσει το παρόν ψήφισμα στα μέσα 
ενημέρωσης των Κυθήρων και να το αναρτήσει στην 
ιστοσελίδα του Συνδέσμου.

• Να τηρηθεί ενός λεπτού σιγή, στη μνήμη του 
εκλιπόντος, στην επόμενη συνεδρίαση 
του Διοικητικού Συμβουλίου. 

• Nα τελέσει επιμνημόσυ-
νη δέηση στον Mητροπολιτικό Ναό 
Αθηνών στις 24 Σεπτεμβρίου 2020, 
ημέρα εορτής της Παναγίας Μυρτιδιώ-
τισσας, και ώρα 10.00, μετά το πέρας 
της Θείας Λειτουργίας. 

ΑΘΗΝΑ, 19/9/2020
Η Πρόεδρος

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΣΑΜΙΟΥ-ΦΛΩΡΟΠΟΥΛΟΥ
Η Γενική Γραμματέας

ΜΑΡΙΑ ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΥ-ΓΛΥΝΟΥ
ΤΑ  ΜΕΛΗ

ΒΡΕΤΤΗ ΞΗΝΤΑΡΑΚΟΥ, ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΣΩΤΗΡΧΟΣ, ΕΜΜ. ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΣ,

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΤΡΙΦΥΛΛΗΣ, ΚΥΡΙΑΚΗ 
ΚΑΣΙΜΑΤΗ,  ΝΙΚΟΣ ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΣ,
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΑΛΑΝΟΣ,  ΓΙΑΝΝΗΣ 

ΣΑΜΙΟΣ, ΑΙΚ. ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ
Σημείωση: Το ψήφισμα δόθηκε για δημοσίευση στο 

προηγούμενο φύλλο, στο οποίο όμως δεν δημοσιεύθηκε 
εκ παραδρομής.

Πάρα πολλά γράφτηκαν στον 
έντυπο και ηλεκτρονικό τύπο 
για το Τζώρτζη τον Καρύδη, ο 
οποίος έφυγε από κοντά μας 
στις 19 Σεπτεμβρίου, ή καλύτε-
ρα για να χρησιμοποιήσω μια 
έκφραση ενός ολιγογράμματου, 
αλλά φιλοσοφημένου γέροντα 
της Αμοργού « προηγήθη ημών» 
Γράφτηκαν λοιπόν πολλά από 
κορυφαίους Κυθηρίους και όχι 
μόνο και τώρα εγώ τι μπορώ να 
προσθέσω; Τολμώ όμως, επειδή 
βρέθηκα κοντά του περισσότερο 
από είκοσι χρόνια σαν γραμμα-
τέας του Κ.Σ.Α. και θα ήθελα να 
τονίσω δύο πράγματα. Το πόσο 
«πεισματάρης» ήταν, όταν προ-
γραμματιζόταν κάτι και ήθελε 
με κάθε θυσία αυτό να επιτύχει 
και το πόσο μεγάλη καρδιά ήταν. 
Θα αναφέρω δύο περιστατι-
κά. Είχαμε προγραμματίσει μια 
εκδήλωση αφιερωμένη στους 
Κυθηρίους δημιουργούς, Αττίκ, 
Γιάννη Πρινέα, Νίκο Φατσέα και 
το σύγχρονο Παναγιώτη Λευθέ-
ρη. Θα ερχόταν από τα Κύθηρα 
η χορωδία ΚΕΥΘΟΣ και θα έδινε 
μια μουσική παράσταση. Στην αί-
θουσα του Τριφυλλείου δεν μπο-
ρούσε να γίνει αυτή η εκδήλωση, 
οπότε κλείσαμε την αίθουσα του 
Φιλολογικού Συλλόγου Παρνασ-
σός. Πήγαμε λοιπόν με τον Πρό-
εδρο για να δούμε την αίθουσα 
λίγες μέρες πριν την εκδήλωση. 
Ο υπεύθυνος εκεί μας ξενάγησε, 
είδαμε την αίθουσα και όλα καλά. 
Κάποια στιγμή λέει ο Πρόεδρος 
στον υπεύθυνο της αίθουσας « 
Τα θεωρεία δεν τα ανοίγετε; Γιατί 
είναι κλειστά;» « Τι να τα κάνετε 
κύριε τα θεωρεία;» του απαντά 
«η πλατεία χωράει 500 άτομα. Δε 
σας φθάνουν; Η αίθουσα αυτή 
έχει 10 χρόνια να γεμίσει» «Εγώ 
θα τη γεμίσω!» του απαντά ο Πρό-
εδρος «και θέλω και τα θεωρεία 
ανοιχτά!» Όταν φύγαμε μου λέει 
ο Πρόεδρος «πώς τα βλέπεις;» 
«λίγο ζόρικα» του απαντώ. «Θα 
προσπαθήσομε, Βασίλη, βάλε τα 
δυνατά σου!» μου λέει «Πρέπει 
να δείξομε ότι εμείς οι Τσιριγώ-
τες δεν αστειευόμαστε!» Τελικά 
η αίθουσα γέμισε και στα θεω-
ρεία ανέβηκαν αυτοί που έπαιρ-
ναν φωτογραφίες και βίντεο. Το 
δεύτερο περιστατικό που φανε-
ρώνει το χαρακτήρα του εκλιπό-
ντος είναι το εξής: Κάποτε κου-
βεντιάζαμε με τον Πρόεδρο για 
τη Δ.Ε.Η. και για τα χρόνια που 
είχαμε υπηρετήσει σ’ αυτήν. Επι-
κεντρωθήκαμε στα πρώτα χρό-
νια τα «μάχιμα» όπως τα έλεγε 
που και οι δύο βρεθήκαμε στην 
πρώτη γραμμή. Εκείνος ήταν Δ/
ντής στην Κεφαλονιά, υπεύθυ-
νος για την ηλεκτροδότηση ενός 
μεγάλου νησιού και εγώ υπεύθυ-
νος του μικρού τοπικού σταθμού 
παραγωγής της Αμοργού, που 

τότε εξηλεκτριζόταν. Μιλήσαμε 
για τις δυσκολίες που αντιμετωπί-
σαμε και μου διηγήθηκε το εξής 
«Σε μια μεγάλη κακοκαιρία στην 
Κεφαλονιά έγιναν πολλές ζη-
μιές στα δίκτυα. Τρέχαμε και δεν 
φθάναμε. Η πόλη δεν είχε ρεύ-
μα. Για εκείνο το βράδυ είχε προ-
γραμματισθεί μια εκδήλωση και 
θα μιλούσε κάποιος πολιτικός. 
Με πίεζαν να αποκατασταθεί η 
βλάβη, στην πόλη τουλάχιστον. 
Έστειλα το συνεργείο με τον κα-
λύτερο εναερίτη που διέθετα, να 
δω τι μπορούν να κάνουν. Όμως 
οι καιρικές συνθήκες ήταν άθλι-
ες. Πολλά μποφώρ και μπουρί-
νια. Περνούσαν οι ώρες και εγώ 
ήμουν σε αναμμένα κάρβουνα. 
Κάποια στιγμή πήρα το συνερ-
γείο στον ασύρματο. Με πίεζαν 
εμένα και εγώ πίεζα αυτούς. Μου 
απάντησε ο βοηθός του εναερί-
τη. Εκείνος ήταν κρεμασμένος 
πάνω στην κολώνα. Μου λέει 
«προσπαθούμε, αλλά είναι πάρα 
πολύ δύσκολα» «κάντε ό,τι μπο-
ρείτε για να μην εκτεθούμε» του 
είπα και έκλεισα τον ασύρματο. 
Ο βοηθός φωνάζει στον εναερί-
τη που αγωνιζόταν κρεμασμένος 
« ο Δ/ντής φωνάζει να κάνομε 
ό,τι μπορούμε για να μην εκτε-
θούμε» Τότε ο εναερίτης απαντά 
«να του πεις να πάει να……..» 
Τελικά η βλάβη αποκαταστάθη-
κε και όλα πήγαν καλά. Όμως 
ένα παρευρισκόμενος τεχνίτης 
άκουσε τα προσβλητικά προς 
τον Πρόεδρο λόγια του εναερίτη 
για το Δ/ντή και την άλλη μέρα 
πάει και τον «καρφώνει» «αυτό κι 
αυτό είπε ο τάδε» Ο Πρόεδρος 
το αντιμετωπίζει ψύχραιμα «μόνο 
αυτό είπε; Δεν είπε τίποτα άλλο;» 
«Όχι δεν είπε τίποτα άλλο» Και 
τότε ο Πρόεδρος απάντησε « Και 
λίγα μου είπε!! Έπρεπε κι άλλα να 
μου πει!!Πίεζαν εμένα κι εγώ πίε-
ζα αυτόν. Εγώ όμως βρισκόμουν 
στην ασφάλεια του γραφείου 
μου, ενώ αυτός διακινδύνευε τη 
ζωή του κρεμασμένος πάνω στην 
κολώνα. Πήγαινε τώρα από δω» 
Ο Πρόεδρος όχι μόνο δεν ζήτη-
σε το λόγο από τον εναερίτη για 
τα προσβλητικά λόγια, αλλά τον 
προώθησε να γίνει αρχιτεχνίτης, 
αναγνωρίζοντας τις ικανότητές 
του, γιατί το άξιζε, άσχετα αν σε 
μια δύσκολη στιγμή παραφέρθη-
κε. Καλό σου ταξίδι Πρόεδρε με 
τη μεγάλη καρδιά! 

Βασίλης Σταύρου Ιερέως Χάρος

Ο ΚΥΘΗΡΑΪΚΟΣ ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΑΘΗΝΩΝ 
ΑΠΟΧΑΙΡΕΤΑ ΤΟΝ ΓΙΩΡΓΟ ΚΑΡΥΔΗ

ΨΗΦΙΣΜΑ

ΜΝΗΜΗ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΡΥΔΗ
Πέρασε ήδη ένας μήνα από τότε 

που έφυγε από κοντά μας ο Γιώργος 
Καρύδης, ο αγαπημένος μας φίλος 
Τζώρτζης. Γεννήθηκε σε ένα μικρό 
χωριό των Κυθήρων, τα Δόκανα. Στο 
επιβλητικό αρχοντικό του κυμάτιζε 
περήφανα  η σημαία που μας πληρο-
φορούσε ότι βρισκόταν για άλλη μια 
φορά στο αγαπημένο νησί του.

Φοιτώντας στο δημοτικό σχολείο 
σε κοντινό χωριό, πήγαινε μια ώρα 
με τα πόδια μέσα από μονοπάτια 
και κακοτράχαλους δρόμους, τοπίο 
συνηθισμένο για την Ελλάδα της δε-
καετίας του ’40. Γυμνάσιο πήγε στη 
Χώρα διαβιώνοντας στις δύσκολες 
συνθήκες της μετακατοχικής επο-
χής.

Υπερβαίνοντες πολλές δυσκολί-
ες μετέβη στη Δυτική Γερμανία και 
φοίτησε στο Πολυτεχνείο του Μο-
νάχου απ’ όπου κατόρθωσε με την 
χαλύβδινη θέλησή του να πάρει το 
πτυχίο του ηλεκτρολόγου μηχανικού 
μέσα σε πέντε χρόνια, γεγονός σπά-
νιο ακόμη και για τους ίδιους τους 
Γερμανούς. Γυρνώντας στην Ελλάδα 
σταδιοδρόμησε στη  ΔΕΗ, όπου ανε-
βαίνοντας γρήγορα τα σκαλιά της 
ιεραρχίας έφθασε στη θέση του Δι-
ευθυντή Γενικής Επιθεώρησης, απ’ 
όπου συνταξιοδοτήθηκε το 1997. Η 
προσφορά του υπήρξε μεγάλη και 
κατά τη διάρκεια της επαγγελματικής 
του σταδιοδρομίας. Μεταξύ άλλων 
σημαντική ήταν η συμβολή του στον 
εξηλεκτρισμό της υπαίθρου.

Από ο 1997 και επί 21 χρόνια 
διετέλεσε πρόεδρος του Κυθηραϊ-
κού Συνδέσμου Αθηνών, του οποίου 
μετά την αποχώρησή του ανακηρύ-
χθηκε στις 22 Μαϊου 2019 Επίτιμος 
Πρόεδρος. Μεγάλη υπήρξε η προ-
σφορά του Γιώργου Καρύδη κατά τα 

μακρά χρόνια από την αρχή μέχρι το 
τέλος της προεδρίας του. Σύσφιξε 
τους δεσμούς ανάμεσα στα κυθηρα-
ϊκά σωματεία ώστε να οργανώνουν 
από κοινού διάφορες εκδηλώσεις 
με κορυφαία την από κοινού κοπή 
της πρωτοχρονιάτικης πίτας στον 
Άλιμο στο Πνευματικό Κέντρο του 
Ι. Ν. Μυρτιδιωτίσσης. Συνέβαλε ου-
σιαστικά σε πλείστους τομείς, όπως 
σε εκκλησιαστικά θέματα, σε θέματα 
σχετικά με την Εγχώριο Περιουσία 
ή με τη λειτουργία του νοσοκομεί-
ου ή συμβάλλοντας για επίλυση του 
μόνιμου προβλήματος που ταλα-
νίζει το νησί, τη βελτίωση δηλαδή 
της ακτοπλοϊκής συγκοινωνίας, ή 
επεκτείνοντας τη χορήγηση της υπο-
τροφίας Μαρίας Στάθη σε Κυθήρι-
ους φοιτητές, κ.ά.  Ανέπτυξε επίσης 
δράσεις για τη διατήρηση της λαϊκής 
παράδοσης, ιδρύοντας από το 1982 
χορευτικό τμήμα που συνεργάζεται 
με τα άλλα Επτανησιακά σωματεία 
και οργάνωσε ηχογράφηση από την 
Ακαδημία Αθηνών τσιριγώτικης  μου-
σικής από λαϊκούς Κυθήριους οργα-
νοπαίκτες. Επίσης το 2011 εξέδωσε 
πολυτελές λεύκωμα για την κυθηρα-
ϊκή χλωρίδα.

Για χρόνια είχα φιλικές σχέσεις 
με τον Τζώρτζη. Συνδέθηκα όμως 
ακόμη πιο στενά μαζί του όταν μου 
μετέδωσε τον διακαή του πόθο για 
ψηφιοποίηση των κυθηραϊκών εφη-
μερίδων και για την ηλεκτρονική 
οργάνωση και διαχείριση βιβλίων 
καθώς και για τη  συνένωση των δυο 
Βιβλιοθηκών, του Κυθηραϊκού Συν-
δέσμου και της Εταιρείας Κυθηραϊ-
κών Μελετών. Δεν ξεχνάω την αγω-
νία και τη λαχτάρα του όταν ερχόταν 
στη Βιβλιοθήκη, όπου εργαζόμουνα 
με τους φοιτητές μου, για να παρα-

κολουθήσει και να χαρεί την πρόοδο 
των εργασιών, όπως και την ανείπω-
τη χαρά του με την επιτυχή ευόδωση 
του έργου. 

Δεν ξεχνάω επίσης τα ταξίδια 
που διοργάνωνε καθώς και την ετή-
σια χοροεσπερίδα που πραγματικά 
ήταν ένα τσιριγώτικο γλέντι.

Ο Τζώρτζης ήταν ένας ευπατρί-
δης. Πάντα καλοπροαίρετος, ψη-
λός, ευθυτενής μέχρι τέλους, με το 
χαρακτηριστικό του μειδίαμα, την 
πρόσχαρη όψη και το χιούμορ του. 
Μαζί με την αγαπημένη, όμορφη, κα-
λοσυνάτη και αγέρωχη Μαρία απο-
τέλεσαν ένα ανυπέρβλητο ζευγάρι 
αρχοντιάς, ευτυχίας και ακεραιότη-
τας. Δημιουργώντας μια ευτυχισμένη 
οικογένεια, με τον τρόπο ζωής τους 
έδωσαν γερές παρακαταθήκες στα 
παιδιά τους, «κτήμα εσαεί» για τους 
δύσκολους καιρούς που περνάμε. 

Η απομόνωση και η σιωπή που 
μας τυλίγει αυτόν τον δύσκολο και-
ρό της πανδημίας, μας εμπόδισε να 
βρεθούμε κοντά στον Τζώρτζη  την 
ύστατη ώρα. Ωστόσο θα μένει πάντα 
στη σκέψη μας ως ο ακέραιος άν-
θρωπος που προσέφερε σε όλους 
με ανιδιοτέλεια την καλοσύνη και την 
ανθρωπιά του.

Στην αγαπημένη μας Μαρία και 
στα παιδιά του ευχόμαστε Θερμά 
Συλλυπητήρια.

Αγαπημένε φίλε Τζώρτζη,
Εκ μέρους του Διοικητικού Συμ-

βουλίου της Εταιρείας Κυθηραϊκών 
Μελετών 

Σου ευχόμαστε «Καλό Κατευό-
διο»

Η Πρόεδρος 
Καίτη Αρώνη-Τσίχλη

ΕΙΚΟΣΙ ΧΡΟΝΙΑ ΚΟΝΤΑ 
ΣΤΟΝ ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΖΩΡΤΖΗ ΚΑΡΥΔΗ

 ΑΦΙΕΡΩΜΑ ΣΤΗ ΜΝΗΜΗ Γ. ΚΑΡΥΔΗ   11ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ Νοέμβριος 2020  

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 1210 
τ.μ., οικοδομήσιμο, μέσα 
στον οικισμό και στον κε-
ντρικό δρόμο στα Λογοθετι-
άνικα, απέναντι από το νέο 
σχολείο. Τηλ. 210 4280750, 
4525492 και 6932584855.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αγροτεμάχιο 21 
στρ στην περιοχή του Κουμά-
ρου. Άρτιο και οικοδομήσιμο, 
αμφιθεατρικό, καθαρό από 
το δασαρχείο με ρεύμα και 
νερό δίπλα σε αυτό.
Δεκτές μόνο σοβαρές προτά-
σεις. Τηλ. 6947991947

ΚΤΗΜΑ 12 στρ. συνολικά 
πωλείται σε γραφικό παλιό 
οικισμό. Οικοδομεί σε δύο 
τμήματα, ένα εντός, 400τ.μ. 
και ένα εκτός, 200τ.μ. Όλα 
τα δίκτυα. 1χλμ από το Λει-
βάδι. Τηλ. 6979 911753



ΠΑΝΑΓΙΑ ΚΟΝΤΕΛΕΤΟΥ: Ο ναός 
της Κοντελετούς στο Λειβάδι, εκτός 
από το γεγονός ότι δεσπόζει σε ένα 
μικρό λόφο στο κέντρο της ευρύτερης 
περιοχής, δημιουργούσε από παλιά 
την απορία για την ονομασία του, κα-
θώς ήταν πάντα ένας γρίφος. Πολύ 

πρόσφατα διατυπώθηκαν δύο απόψεις 
πάνω στο ερώτημα της ονομασίας του 
ναού. Και όπως συμβαίνει με τα περισ-
σότερα τοπωνύμια, δεν είναι εξακριβω-
μένο για ποίο λόγο δόθηκε η ονομασία 
αυτή. Σύμφωνα με την πρώτη εκδοχή 

(Α. Μαζαράκης) η λέξη προέρχεται 
από τρεις άλλες, τις con, tela και etu 
που σημαίνουν, σε ελεύθερη απόδο-
ση, την Παναγία με τα υψηλά ρούχα ή 
την υψηλόκορμη Παναγία. Η δεύτερη 
άποψη (Εμμ. Καλλίγερος) αναφέρει ότι 
η λέξη είναι τοπωνύμιο πιθανόν από 

το βυζαντινό επώνυμο Κοντελέτος ή 
Κοντολέτας, καίτοι τέτοιο επώνυμο δεν 
έχει εντοπισθεί στο νησί, αν και ανα-
φέρεται και σήμερα ακόμη σε άλλες 
περιοχές. Στα Κύθηρα είναι γνωστό 
το τοπωνύμιο Κοντελετάνδες (πλησίον 
των Λογοθετιανίκων), το οποίο παρα-

πέμπει ευθέως στη Βυζαντινή περίοδο 
(πρβλ. Αλεξανδράδες, Μαγγουνάδες, 
Καλαμουτάδες, Πιτσινάδες, κλπ)  και 
μαρτυρεί προέλευση από οικογενεια-
κό. Είναι γνωστό για τα Κύθηρα ότι οι 
καταλήξεις αυτές για τα τοπωνύμια του 
νησιού παραπέμπουν σε παλαιότερες 
εποχές, καθώς, μετά τον 17ο αι. επι-
κράτησε η κατάληξη –άνικα ή –άδικα 
για τους πιο πολλούς οικισμούς (Κα-
στρισιάνικα, Φατσάδικα, Κλαράδικα, 
Καλησπεριάνικα, Κυπριωτιάνικα κ.ο.κ.) 
ονομασίες που παραπέμπουν ευθέ-
ως σε επώνυμα ή παρωνύμια.  Όσον 
αφορά τον τύπο Κοντελετού μπορεί να 
ερμηνευθεί από τη συνήθη απόδοση 
θηλυκού με την κατάληξη αυτή, αφού 
στο νησί είναι πολύ γνωστές ακόμη και 
σήμερα οι αναφορές σε –ού, όπως 
Κασιματού, Γορδοβανού, Πατρολογού 
κλπ. Μάλιστα και η συνηθισμένη γενική 
με το τελικό σίγμα (Κοντελετούς) παρα-
πέμπει στο γνωστό αυτόν ιδιωματισμό 
(π.χ. της Κασιματούς). Η αναζήτηση 
της ετυμολογίας πάντως συνεχίζεται, 
αφού δεν έχουν παρουσιασθεί από-
λυτα πειστικές ερμηνείες μέχρι τώρα, 
ενώ, εκτός από τον εντοπισμό του 
τοπωνυμίου Κοντελετάνδες, το οποίο 
βέβαια αποτελεί ισχυρό στοιχείο, για 
να τεκμηριωθεί η προέλευση από επώ-
νυμο θα πρέπει να έχουμε τουλάχιστον 
μία ακόμη γραπτή μαρτυρία για ύπαρ-
ξη τέτοιου επωνύμου στο νησί.

ΑΓΙΟΙ ΠΑΝΤΕΣ ΣΤΑ ΓΡΙΖΩΤΙΑ-
ΝΙΚΑ: Καίτοι πριν 10-12 χρόνια είχαμε 
παρουσιάσει την περιοχή αυτή και τον 
ερειπωμένο ναό των Αγίων Πάντων, 
σίγουρα ελάχιστοι θα το θυμούνται. Η 
περιοχή ήταν γνωστή μόνο στα χαρτιά, 
αλλά κανείς δεν γνώριζε την ακριβή 
της θέση. Εντοπίστηκε τελικά σε λόφο 
ΝΔ του οικισμού Περλεγκιάνικα, αλλά 
ελάχιστα πράγματα είναι γνωστά για 
την ονομασία πλην του ότι αυτή δό-
θηκε από το όνομα των οικιστών, που 
ήταν Γριζιώτης. Στην προβληματική 
Απογραφή του Καστροφύλακα ανα-
φέρεται οικισμός Γρυζωτή, ενώ πιο 
ενδιαφέρουσα είναι η αναφορά στον 
Κώδικα Νεκταρίου Βενέρη για ύπαρ-
ξη εξωμονίου σε περιοχή με το όνομα 
Γριζωτιάνικα. Σύμφωνα με την έρευ-
νά μας για τα Κυθηραϊκά επώνυμα το 
επώνυμο Γριζιώτης συναντάται στις 
περιοχές Μυλοπόταμο, Γιωργάδικα και 
τις Πιτσινάδες κατά το 18ο αι, ενώ μετά 
χάνεται από τα Κύθηρα. Οι όμοροι οι-
κισμοί Γιωργάδικα και Πιτσινάδες είναι 
πολύ κοντά στο λόφο των Αγίων Πά-
ντων δηλαδή στα Γριζωτιάνικα, ενώ και 
το Μυλοπόταμο ήταν το πλησιέστερο 
κεφαλοχώρι την εποχή αυτή. Η ονομα-
σία Γιζιώτης παραπέμπει σε πρόσκτησή 
της από τοπωνύμιο, τέτοιο όμως δεν 
είναι γνωστό παλαιότερα στα Κύθηρα, 
ενώ η αναφορά σε Γριζωτιάνικα παρα-
πέμπει ευθέως σε προέλευση από το 
επώνυμο. Μέχρι σήμερα δεν έχουμε 
καμία πειστική αναφορά για την προ-

έλευση του επωνύμου, το οποίο έχει 
χαθεί από το νησί στο 18 αι, ενώ και 
στη διασπορά του αναφέρεται μόνο 
στη Μικρά Ασία και μαζί με το επώνυ-
μο Ραπτάκης που είναι επίσης Κυθηρα-
ϊκό, άρα μπορούμε να υποθέσουμε ότι 
και ο Γριζιώτης αυτός ήταν Κυθήριος. 

Όσον αφορά το ναό των Αγίων Πάντων 
αυτός είναι εντελώς ερειπωμένος και 
δεν έχει φτάσει εκεί κανείς μέχρι σήμε-
ρα για να τον μελετήσει σίγουρα όμως 
είναι παλαιότερος του 18ου αι. οπότε 
και η μοναδική αναφορά του στις πη-
γές.                        Εμμ. Π. Καλλίγερος

Από τα λίγα που είχαν απομείνει στο ναό των Αγίων Πάντων στα 
Γριζωτιάνικα πριν 15 περίπου χρόνια. Ουδείς ενδιαφέρθηκε τότε 
που δημοσιεύσαμε το σχετικό αφιέρωμα να σώσει το ναό.

Γιατί το λέμε έτσι;Γιατί το λέμε έτσι;
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Στην ηλεκτρονική μας έκδο-
ση αναδημοσιεύσαμε το μήνα που 
πέρασε την εκπληκτική ιστορία της 
Sabiha Kasimati μιας βιολόγου από 
την Αλβανία, η οποία εκτελέστηκε 
από το καθεστώς του Εμβέρ Χότζα 
μαζί με άλλα 21 άτομα το 1951. Η 
ιστορία της αρχίζει το 1912 όταν 
γεννιέται στην Ανδριανούπολη, η 
οποία είναι μέρος της Οθωμανικής 
Αυτοκρατορίας. Ήταν γόνος μιας 
εύπορης αλβανικής οικογένειας. 
Λίγα χρόνια μετά την άνοδο των 
Νεοτούρκων στην εξουσία, η οικο-
γένειά της καταφεύγει στη Σκόδρα 
της βόρειας Αλβανίας. Όταν ξεσπά 
ο Α’ Παγκόσμιος Πόλεμος, η οικο-
γένειά της μεταφέρεται στην Ημα-

θία, όπου αποκτά σημαντική ακί-
νητη περιουσία. Ωστόσο, μετά τον 
ελληνοτουρκικό πόλεμο και τη Μι-
κρασιατική Καταστροφή, στο πλαί-
σιο της ανταλλαγής πληθυσμών 
μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας, η 
οικογένειά της, ως μουσουλμανική 
(αλλά όχι τουρκική), διατάσσεται 
να μεταφερθεί βιαίως στην Τουρ-
κία. Εντούτοις, καταφέρνει να δια-
φύγει και να καταφύγει τελικά στο 
Αργυρόκαστρο, τόπο καταγωγής 
του πατέρα της, αφήνοντας πίσω το 
βιος τους. Μετά από σπουδές στην 
Ιταλία γυρίζει στην πατρίδα της και 
διδάσκει Βιολογία στο Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο για να καταλήξει ένα από 
τα θύματα του κομμουνιστικού κα-

θεστώτος της Αλβανίας, όταν εκτε-
λέστηκε χωρίς καμία σαφή κατηγο-
ρία. Αν γράφουμε την ιστορία της 
γυναίκας αυτής, που την χαρακτη-
ρίζουν «Υπατία της Αλβανίας» και 

της οποίας το όνομα φέρει σήμερα 
το Μουσείο Φυσικών Επιστημών 
στα Τίρανα, είναι γιατί το επώνυμό 
της παραπέμπει στο γνωστότερο 
Κυθηραϊκό επώνυμο Κασιμάτη. Δεν 
γνωρίζουμε τίποτε για την προϊστο-
ρία της οικογένειας αλλά δεν απο-
κλείουμε καθόλου να έχει σχέση 
με καταγωγή από τα Κύθηρα ή την 
Κρήτη. Σε διάφορες χρονικές στιγ-
μές είχαμε μεταναστεύσεις για δια-
φόρους λόγους, όχι μόνον από την 
Αλβανία στην Πελοπόννησο που 
είναι γνωστές, αλλά και από πολλά 
μέρη της Ελλάδας, όπως η Μάνη 
προς την Αλβανία και άλλες περι-
οχές στη Β. Ελλάδα. Αν, κάποιος 
γνωρίζει κάτι σχετικό με την ιστορία 
αυτής της οικογένειας θα είναι χρή-
σιμο να μας τις θέσει υπ’  όψιν.

Ε.Καλλίγερος

Ποία ήταν η Sabiha Kasimati; ! ΕΠΙΤΕΛΟΥΣ, ξύπνησαν 
κι εδώ! Το Υπ. Ανάπτυξης καταρ-
τίζει το θεσμικό πλαίσιο για τη 
χωροθέτηση, αδειοδότηση και 
διασύνδεση στο ηπειρωτικό σύ-
στημα υπεράκτιων αιολικών πάρ-
κων. Σύμφωνα με προμελέτη το 
δυναμικό της χώρας στον τομέα 
αυτόν υπολογίζεται στα 263GW 
και το κόστος θα διαμορφωθεί το 
2039 στα 46€/MW. Αν δούμε τις 
άλλες χώρες της Ευρώπης που 
έχουν αρχίσει εδώ και χρόνια, 
καλύπτουν ήδη τις ανάγκες ολό-
κληρων πόλεων σε ηλεκτρικό. 
Βέβαια εδώ υπάρχει το πρόβλη-
μα των μεγάλων διαφορών στο 

βάθος της θάλασσας με τις από-
τομες διακυμάνσεις, όμως έχουν 
βρεθεί τρόποι αντιμετώπισης, 
παράλληλα με την ανάγκη για το-
ποθέτηση σε μεγάλη απόσταση 
για να μην υπάρχει οπτική όχλη-
ση. Να δούμε τι θα βρουν μετά 
για να διαμαρτύρονται οι αρνητές 
των πάντων και οι… εραστές του 
πετρελαίου.
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ΤΟΥΦΕΚΙΕΣ ΣΤΟΝ ΑΕΡΑ! ΜΙΑ ΦΑΡΣΑ ΚΥΝΗΓΩΝ 
ΣΤΑ ΚΥΘΗΡΑ ΤΟ 1962

 Ήταν Σεπτέμβριος του 1962, επο-
χή κυνηγιού. Στη Χώρα μεγάλη κινητι-
κότητα για ό,τι είχε σχέση με το κυνήγι. 
Προετοιμασία από βραδύς, εξόρμηση 
το πρωί αξημέρωτα και μετά ο απολο-
γισμός. Όλες οι γύρω περιοχές της 
Χώρας είχαν την τιμητική τους. Οι Ρά-
χες, ο Σταυρός, τα Φυρόγια, οι Απο-
κλείστρες, η Ψαρή, ο Λιονής, δέχο-
νταν κάθε πρωί πολλούς κυνηγούς και 
όταν είχε πέρασμα γινόταν πραγματι-
κή μάχη. Οι νεότεροι πήγαιναν στις πιο 
μακρινές περιοχές. Οι πιο ηλικιωμένοι 
πήγαιναν στην Ψαρή που είναι κοντά 
στη Χώρα, γιατί εκείνα τα χρόνια τα 
Ι.Χ. δεν ήταν τόσο διαδεδομένα. Επί-
σης στην Ψαρή κατέφευγαν και όλοι 
οι υπάλληλοι- κυνηγοί της Χώρας, οι 
οποίοι έπρεπε στις 8.30 το πρωί να 
είναι στην υπηρεσία τους. Ο πιο τακτι-
κός κυνηγός της Ψαρής ήταν ο Μανώ-
λης Α. Χάρος-Πονηρός, ο ταμειακός. 
Ήταν σχεδόν μόνιμος. Την Ψαρή την 
είχε σαν την αυλή του. Γνώριζε και το 
τελευταίο σκοιναράκι. Ένα ορτύκι να 
ήταν στην Ψαρή, αυτός θα το ΄βρισκε. 
Άριστος κυνηγός, παρά τον όγκο του 
και ακούραστος. Το σπίτι του βρίσκε-
ται πολύ κοντά στην Ψαρή. Δεν χρειά-
ζονταν παραπάνω από 5 λεπτά για να 
φθάσει στο σημείο συγκέντρωσης και 
να δώσει το παρόν στο πρωινό προ-
σκλητήριο. Εξ άλλου από τη βεράντα 
του ήλεγχε όλη την περιοχή. Από πολύ 
πρωί βρισκόταν εκεί και επόπτευε. Εάν 

καμιά φορά δεν ερχόταν στο κυνήγι, 
πράγμα πολύ σπάνιο, με κάθε μπαμ! 
πεταγόταν έξω στη βεράντα για να 
δει το αποτέλεσμα. Ένα πρωί μαζευ-

τήκαμε πέντε-έξι νεαροί κυνηγοί στην 
Ψαρή. Ο καιρός άσχημος «προβετζό-
καιρος» και όλα δείχνανε ότι δεν θα 
‘χει φτερό. Οι πιο ηλικιωμένοι και πιο 
μυαλωμένοι καθίσανε στα σπίτια τους. 
Απών και ο Μανώλης. Είχε βγει μία 
δύο φορές στη βεράντα, μας άκουσε 
μαζεμένους που περιμέναμε να ξη-
μερώσει, αλλά έμεινε στο σπιτάκι του. 
Ένας από την παρέα ρίχνει την ιδέα: 
«παιδιά, είσαστε να κουβαλήσομε τον 
Πονηρομανώλη; Έτσι και διαθέσομε 
2-3 φυσίγγια ο καθένας μας, ο Μα-
νώλης θα ‘ρθεί γλακιχτός!» Δεν χρει-
άστηκε πολλή συζήτηση. Καταστρώ-
θηκε το σχέδιο και τέθηκε πάραυτα 
σε εφαρμογή. Σε λίγο ακούστηκε το 
πρώτο μπαμ! Ο Μανώλης πετάχτηκε 
σαν ελατήριο, βγαίνει στη βεράντα και 
αφουγκράζεται. «Έλα Αζώρ! Φέρτο, 
φέρτο! Μπράβο Αζώρ! Άστο, άστο!» Ο 
Μανώλης είδε τη σκηνή, περίμενε λίγο 
και ξαναμπαίνει μέσα. Δεν πρόλαβε 
να μπει καλά καλά μέσα και δεύτερο 
μπαμ! Έξω πάλι ο Μανώλης στήνει 
αυτί και ακούει. «Τι έγινε; Το είδες;» 
« κάπου εδώ απογύρισε», «Γιατί δεν 
του ‘ριξες κι εσύ;» «Μα φαινόταν τσιγ-
μένο. Για έλα βάλε εδωνά το σκύλο. 
Θα το βρει» Είδε και αυτή τη σκηνή ο 
Μανώλης και ξαναμπαίνει μέσα. Τρίτο 
μπαμ! Έξω πάλι ο Μανώλης. Τέταρτο 
τα ίδια, στο όγδοο εφορμά ακάθεκτος 
για την Ψαρή. Το σχέδιο πέτυχε, ο Μα-
νώλης παραπλανήθηκε. Φτάνει στην 
Ψαρή και πλησιάζει τον πρώτο κυνη-
γό «τι έγινε;» ρωτάει. «Φαίνεται πως 
κουκίζει» «έβγαλες κανένα;» «Ένα 
έβγαλα, μα μου ‘φυγε. Πρωί πρωί δεν 
καλόβλεπα και το σαλουτάρισα!» Προ-
χωρώντας πλησιάζει το δεύτερο «τι 
έκανες;» «μου ‘βγαλε ο σκύλος ένα, 
αλλά ήτανε μακριά» «και γιατί του ‘ρι-
ξες;» «Είπα, μήπως θα το ξαναδώ; Και 

του τράβηξα μια έτσι για χαιρετισμό!» 
Σε λίγο πλησιάζει τον τρίτο «έλα πώς 
πήγε;» -«έβγαλα δύο, αλλά δεν κρά-
τησα κανένα!» «Γιατί, στραβωμάρα 

είχες πρωί πρωί;» του λέει ο Μανώλης 
που φαίνεται πως κάτι είχε αρχίσει να 
υποψιάζεται. «Όχι, τά ‘τσιξα! Το πρώ-
το του κρέμασα τα πόδια και πήγε 
και φουντάρησε στην Κακόπλακα. Το 
δεύτερο του έβγαλα σωρό φτερά και 
ήρθε κάπου εδώ και απογύρισε. Αλλά 
είναι τσιγμένο και δε βγαίνει.» Πάνω 
στην ώρα πλησιάζει και ένας τέταρτος 
της παρέας. «Εσύ πόσα έβγαλες;» ρω-
τάει ο Μανώλης. «Κανένα.» «Και μόνο 
τι ήταν τα μπομπαρδαμέντα σύνυχτα;». 
«Έριξα σε μια ασπροκωλίνα και σ’ ένα 
τρούλιτα για να δοκιμάσω τις ριξιές 
μου. Γέμισα χτες το βράδυ με λιγότερα 
σκάγια και ήθελα να δω, πώς πάνε οι ρι-
ξιές» « Βρε δεν αφήνεις τις μπούρδες! 
Αλλά καλά να μου κάνετε! Καλά καθό-
μουνα το βούιδι και έπινα το καφεδάκι 
μου. Δε μ’ άρεσε, ήθελα σολάτσο με 
την προβετζαρία. Καλά να πάθω!!» Ο 
Μανώλης δε μας κράτησε κακία. Ήταν 
ένα από τα προτερήματα αυτού του 
πληθωρικού ανθρώπου, να μην κρατά-
ει ποτέ κακία. Άλλωστε δεν του κάναμε 
μεγάλο κακό. Τον παρασύραμε σε μια 
πρωινή βόλτα εκτός προγράμματος. 
Όμως το στραπάτσο που έπαθε ήταν 
άλλο, όπως έλεγε. Τώρα πια δεν είχε 
εμπιστοσύνη στις πρωινές ντουφεκιές. 
Δεν ήξερε πότε ήταν αληθινές και πότε 
ήταν παραπλανητικές. Πότε ήταν γνήσι-
ες και πότε ήταν «μαϊμούδες». Σίγουρα 
εκεί που αναπαύεται ο Μανώλης, στον 
Άγιο Μηνά, δε φθάνει ο απόηχος από 
τις τουφεκιές, που κάθε Φθινόπωρο 
πέφτουν στην Ψαρή και στη γειτονική 
Βαρδιόλα. Σίγουρα δε φθάνει, γιατί αν 
έφθανε με κάθε μπαμ! ο Μανώλης θα 
πεταγόταν επάνω για λίγα δευτερόλε-
πτα και μετά θα συνέχιζε πάλι το μακά-
ριο ύπνο του. Αξέχαστε Μανώλη, πόσο 
γρήγορα σε χάσαμε!! 

Βασίλειος Σταύρου Ιερέως Χάρος

Α/Α ΔΙΚΑΙΟΥΧΟΣ ΤΙΤΛΟΣ ΕΠΕΝΔΥΣΗΣ ΣΥΝΟΛΙΚΟΣ ΠΡΟΫ-
ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ

ΕΠΙΔΟΤΟΥΜΕΝΟ 
ΠΟΣΟ ΑΠΟ 

LEADER

Σ ΚΑΣΙΜΑΤΗ Μ. 
ΚΑΣΙΜΑΤΗΣ ΟΕ

ΑΝΕΓΕΡΣΗ ΝΕΑΣ ΜΟΝΑΔΑΣ 
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΠΑΞΙΜΑΔΙΩΝ ΣΤΑ 
ΠΙΤΣΙΝΙΑΝΙΚΑ ΚΥΘΗΡΩΝ 

247.315,32 185.486,49

ΜΑΡΙΑ ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ ΙΔΡΥΣΗ ΠΑΓΩΤΟΠΩΛΕΙΟΥ - ΖΑΧΑ-
ΡΟΠΛΑΣΤΕΙΟΥ ΣΤΟΝ ΠΟΤΑΜΟ 39.321,22 29.490,92

ΚΟΡΩΝΑΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΕΠΕΚΤΑΣΗ 
ΑΡΤΟΠΟΙΕΙΟΥ (ΚΑΡΑΒΑΣ) 247.223,49 185.417,62

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟ-
ΛΕΩΝ 

ΑΝΕΓΕΡΣΗ ΚΑΙ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 4ΩΝ 
ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ ΕΠΙΠΛΩΜΕΝΩΝ 
ΚΑΤΟΙΚΙΩΝ 14 ΚΛΙΝΩΝ ΣΤΑ 
ΒΑΜΒΑΚΑΡΑΔΙΚΑ ΚΥΘΗΡΩΝ ΔΔ 
ΑΡΩΝΙΑΔΙΚΩΝ 

291.920,95 189.748,62

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΣΕΜΙ-
ΤΕΚΟΛΟΣ 

ΙΔΡΥΣΗ ΔΥΟ ΝΕΩΝ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ 
ΕΠΙΠΛΩΜΕΝΩΝ ΚΑΤΟΙΚΙΩΝ 
ΚΑΙ 10 ΚΛΙΝΩΝ ΣΤΟ ΚΑΤΟΥΝΙ  
ΛΙΒΑΔΙΟΥ 

299.375,19 194.593,87

ΑΒΡΑΜΙΔΗ ΜΑΡΙΑ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΚΑΤΑΛΥ-
ΜΑΤΟΣ 47.025,56 30.566,61

Θ. ΧΛΑΜΠΕΑΣ & 
ΣΙΑ ΟΕ 

ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΞΕΝΟΔΟΧΕΙ-
ΟΥ ΠΕΛΑΓΙΑ - ΑΦΡΟΔΙΤΗ 85.598,31 55.638,90

SHIRLY COSSETTINI

ΥΠΟ ΙΔΡΥΣΗ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗ ΑΤΟΜΙ-
ΚΗ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ 
ΕΠΙΠΛΩΜΕΝΩΝ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ-
ΤΩΝ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑΣ 3 ΚΛΕΙΔΙΩΝ 

258.531,58 168.045,53

ΚΟΚΟΛΗ ΚΑΡΟΛΙΔΟΥ 
ΜΑΡΙΑ ΠΑΥΛΙΝΑ

ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟ ΚΑΤΑΛΥΜΑ ΣΤΑ 
ΚΥΘΗΡΑ 164.955,10 107.220,82

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΑΓΕΙΡΟΣ 
ΑΝΕΓΕΡΣΗ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΟΡΓΑ-
ΝΩΜΕΝΗΣ ΚΑΤΑΣΚΗΝΩΣΗΣ – 
(CAMPING) ΣΤΗΝ ΠΑΛΙΟΠΟΛΗ 

259.798,41 168.868,97

ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΑΚΟΥ 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΚΑΙ ΣΙΑ Ε.Ε

ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΞΕΝΟΔΟ-
ΧΕΙΟΥ 115.556,24 75.111,56

ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ ΕΛΕΝΗ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΟΥ 38.670,00 25.135,50
ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ 
ΑΝΔΡΕΑΣ

ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΥ 
ΚΑΤΑΛΥΜΑΤΟΣ 21.349,61 13.877,25

ΠΑΠΑΠΕΛΕΚΑΝΟΥ 
ΜΑΡΙΑ ΚΑΙ ΣΙΑ Ε.Ε

ΙΔΡΥΣΗ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΜΟΝΑΔΑΣ 
ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΜΕΝΩΝ ΕΠΙΠΛΩ-
ΜΕΝΩΝ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑΤΩΝ 5 
ΚΛΕΙΔΙΩΝ

307.511,74 199.882,63

Ε. ΣΤΡΑΤΗΓΟΥ ΚΑΙ 
ΣΙΑ ΟΕ  ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΟΙΝΟΠΟΙΕΙΟΥ 209.203,98 156.902,99

ΑΓΡΟΤΙΚΟΣ ΜΕΛΙΣΣΟ-
ΚΟΜΙΚΟΣ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙ-
ΣΜΟΣ ΚΥΘΗΡΩΝ

ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΤΥΠΟΠΟΙΗΤΗΡΙ-
ΟΥ, ΕΚΘΕΤΗΡΙΟΥ ΜΕΛΙΟΥ ΜΕ 
ΠΟΛΥΧΩΡΟ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ 
ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΕΩΝ

283.536,26 212.652,20

ΑΓΡΟΤΙΚΟΣ ΕΛΑΙΟΥΡ-
ΓΙΚΟΣ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙ-
ΣΜΟΣ ΠΟΤΑΜΟΥ 
ΚΥΘΗΡΩΝ

ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΕΛΑΙΟΤΡΙ-
ΒΕΙΟΥ 369.205,49 276.904,12

ΑΓΡΟΤΙΚΟΣ ΕΛΑΙΟΥΡ-
ΓΙΚΟΣ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙ-
ΣΜΟΣ ΛΙΒΑΔΙΟΥ 
ΚΥΘΗΡΩΝ

ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΕΛΑΙΟΥΡΓΙΚΟΥ 
ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΥ 201.662,31 151.246,73

ΕΛΕΝΗ ΜΑΓΕΙΡΟΥ

ΙΔΡΥΣΗ ΕΠΙΣΚΕΨΙΜΟΥ ΟΙΝΟΠΟΙ-
ΕΙΟΥ ΓΙΑ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΒΙΟΛΟΓΙΚΟΥ 
ΟΙΝΟΥ ΕΝΤΟΣ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑΤΟΣ 
ΒΙΟΛΟΓΙΚΗΣ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ

379.870,05 284.902,54

Κυνηγοί τη δεκαετία του 1950 ή αρχές αυτής του 1960. 
Από Λειβάδι και Στραπόδι. (Αρχ. "Κ")

αυτό ανέρχεται κοντά στα 3εκ ευρώ και αποτελεί μία καλή ένεση στην 
τοπική παραγωγή και τις τουριστικές υποδομές του τόπου. Μένει τώρα και 
οι επιχειρήσεις που εντάχθηκαν στο πρόγραμμα να προχωρήσουν στην 
υλοποίηση των επενδύσεων αυτών. Ο κατάλογος των επιχειρήσεων παρα-
τίθεται στη συνέχεια.

Επενδυτικές δράσεις 
στα Κύθηρα από το LEADER
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Πολύ της μόδας 
οι…. Λιοι!

ΓΙΑ ΟΣΟΥΣ το έχουν ξεχάσει 
τα Αντικύθηρα τα έλεγαν –και τα 
λένε ακόμα- στα Κύθηρα Λιους. 
Λιοί, από το Αιγιλιοί, καθώς η αρ-
χαία ονομασία ήταν Αίγιλα. Αυτά 
γνωστά στους περισσότερους, 

αλλά το θέμα είναι άλλο. Το νησί 
έχει γίνει αρκετά της μόδας παρά 
τους 15 μόνιμους κατοίκους το 
χειμώνα. Την μια οι ορνιθολόγοι 
που μελετούν τα πουλιά, την άλλη 
οι προσπάθειες για να κάνουν ανά-
πλαση στον Άγιο Μύρωνα, εκτός 
βέβαια από το σημαντικότερο, τη 
δημιουργία εκεί του σταθμού πα-
ρατήρησης για την κλιματική αλλα-
γή. Όμως όλα αυτά δεν αφορούν 
τη δική μου στήλη, η οποία έμαθε 
κάτι άλλο. Ότι το νησί αγάπησε 
τελευταία και το Δασαρχείο. Και 
όλες οι αγάπες είναι καλές, εκτός 
από αυτές της Εφορίας, των Για-
τρών και του…. Δασαρχείου από 
το οποίο έχουμε πολλά εδώ και 
δεκαετίες να αναφέρουμε τι έχει 
υποστεί ο τόπος μας από τη με-
γάλη του…. αγάπη. Φαίνεται αυτό 
ήξεραν και οι λιγοστοί Λιώτες και 
μόλις έμαθαν για την…  «τουριστι-
κή εισβολή» από δύο-τρία όργανα 
του Δασαρχείου έκαναν «όξω νου» 
φοβούμενοι ότι δεν κατέβηκαν 
για… καλό. Εσείς γνωρίζετε, πάλι 
από μένα, ότι τα Αντικύθηρα έχουν 
χωριστεί σε «ζώνες επιρροής» της 
ανεξέλεγκτης δράσης των κατσι-
κιών, έτσι που έχουν κλειστεί και 
δρόμοι με συρματοπλέγματα και 
για να περάσεις θέλεις… . μέσον. 
Φοβούμενοι, λοιπόν, ότι κάτι πα-
ράξενο έχουν στο νου τους αυτοί 
οι «τουρίστες» οι κάτοικοι έβαλαν 
λουκέτα στις πόρτες και δεν πέρ-
ναγε κουνούπι. Εκτός αυτού, τέ-
τοια εποχή, πού να βρεις σπίτι να 
μείνεις εκεί; Το καλοκαίρι νοικιά-
ζουν κάποια δωμάτια, τώρα που 
δεν έρχεται κανένας δεν έχει ούτε 
RBnB. Τι να κάνουν οι τουρίστες 
μας, ο ένας βολεύτηκε στο όχημα 

που είχαν, οι άλλοι βρήκαν κάτι 
πεζούλες και περίμεναν το επό-
μενο βαπόρι για να φύγουν. Τρεις 
νύχτες είπαν το «Δεσπότη, Πανα-
γιώτη», αλλά… βράχοι. Δεν αποκά-
λυψαν το λόγο της ξαφνικής τους 
αγάπης, αλλά ούτε κατάφεραν να 
πάνε στις αποκλεισμένες ζώνες με 
τις σιδερένιες πόρτες. Ένας μάλι-
στα που τους βρήκε στην ταβέρνα 
(φαΐ είχαν μπόλικο και δεν είχαν 
πρόβλημα) τους πέταξε ένα: «τόσα 
χρόνια που σας γράφανε για τις…. 
κομητείες με τα κατσίκια, εσείς 
τσιμουδιά. Ούτε ξέρατε τι γίνεται. 
Τώρα τι σας έπιασε ξαφνικά;»

Για να πω την αλήθεια άκουσα 
πολλά για το λόγο της επίσκεψης, 
αλλά τίποτα από αυτά δεν με έπει-
σε επαρκώς. Κάτι άλλο είχαν να 
κάνουν και τους έπεσε Σαρακο-
στή, αλλά, όταν μάθω λεπτομέρει-
ες θα σας ενημερώσω σίγουρα. 
Αν είναι να μας έβαλαν τα γυαλιά 
οι Λιώτες, μωρέ χαλάλι. Να τους 
μιμηθούμε κι εδώ!  (Η φωτογραφία 
είναι από ένα ακόμη συρμάτινο 
«σύνορο» αντικυθηραϊκής έμπνευ-
σης, αλλά αυτό σίγουρα δεν είναι 
για τα κατσίκια, αφού δεν ξέρουν 
να… διαβάζουν. Μήπως εδώ «κόλ-
λησαν» οι τουρίστες μας; Γιατί μας 
θυμίζει…. Έβρο)

Υ.Γ. Για να εξομολογηθώ σε 
σας, μπορεί να έχουμε γράψει ένα 
σωρό για τα δασαρχεία και τις απο-
φάσεις τους, όμως δεν φταίνε οι 
υπάλληλοι για όλα αυτά. Έτσι δεν 
μπορώ παρά να συμπάσχω, όταν 
ταλαιπωρούνται και γύρισαν με 
λουμπάγκο από δύο νύχτες στην 
πεζούλα. Ευτυχώς που δεν έκανε 
κρύο να αρπάξουν και κανένα κρύ-
ωμα να έχουν και τύψεις οι ντόπιοι. 
Τουλάχιστον φχαριστήθηκαν αγρι-
οκάτσικο. Χαλάλι η πεζούλα!

W.

Φλύακες
ΑΝ ΕΙΝΑΙ ΔΥΝΑΤΟΝ. Φιλοζω-

ική οργάνωση μήνυσε γριούλα 80 
ετών στη Φθιώτιδα, επειδή δεν είχε 
κόψει τα… νύχια στο γαϊδουράκι 
της. Η γριούλα, εντελώς κυρτω-
μένη από τα χρόνια και τα βάσανα 
της ζωής κάθισε στο εδώλιο κλαί-
γοντας. Φυσικά οι δικαστές δεν 
φέρθηκαν γαϊδουρινά, όπως οι… 
φιλόζωοι και την αθώωσαν, όμως 
το θέμα δεν είναι εκεί. Είναι στο 
φανατισμό που έχουν μέσα τους 
μερικοί νομίζοντας ότι προστατεύ-
οντας δήθεν τα ζώα διορθώνουν 
την κοινωνία και ότι αυτοί είναι οι 
μόνοι ηθικά ανώτεροι. Το ίδιο κά-
νει και γνωστή οργάνωση κάνο-
ντας συνεχείς μηνύσεις σε δημοσι-
ογράφους και πολίτες  για δήθεν… 
ρατσιστικά σχόλια. Δηλαδή ήθελαν 
τη γριούλα της ιστορίας να πήγαι-

νε το γάιδαρο για μανικιούρ-πε-
ντικιούρ; Ναι, να προσέχουμε τα 
ζώα, να αντιδρούμε σε όσους τα 
βασανίζουν ή τα αφήνουν νηστικά 
και αβοήθητα, αλλά όχι κι έτσι. Μή-
πως ρώτησαν τη γριούλα αν έκανε 
εκείνη μηνύσεις για τα δικά της βά-
σανα σε αυτούς που έπρεπε;

Ο ΑΘΕΟΦΟΒΟΣ ο Κιμ Γιογκ 
Ουν το διέπραξε πάλι σαν το φίλο 
του τον ανισόρροπο τον Αμερικά-
νο. Τι είπε; «ότι ο κορωνοϊός δεν 
πήγε στην Βόρεια Κορέα γιατί 
τον απέτρεψε ο… σοσιαλισμός». 
Εκτός του ότι κάτι παρόμοια λένε 
κι εδώ μερικοί δεσποτάδες ήθελα 
να κάνω μία ερώτηση με το συμπά-
θιο. Αφού ο σοσιαλισμός ή άλλοι 
–ισμοί καταπολεμούν τόσο απο-
τελεσματικά τον ιό, γιατί ψάχνουν 
για εμβόλια; Για να πλουτίζουν οι 
φαρμακευτικές; Ας δίνουν κανένα 
κουταλάκι σοσιαλισμό να περνάνε 
όλα. Με μία προϋπόθεση. Μέσα 
στα νοσοκομεία, στις εστίες μετά-
δοσης και στους ασθενείς θα πάνε 
χωρίς προστασία όλοι αυτοί που 
διαδίδουν παρόμοιες ανοησίες και 
μετά, αν τυχόν και νοσήσουν από 
λάθος, να μην τους πάνε στα νο-
σοκομεία, αλλά να τους δώσουν 
λίγες δόσεις από…. -ισμούς. Να 
δούμε!

ΕΙΝΑΙ αλήθεια ότι στα μέσα 
Οκτώβρη εμφανίστηκε εδώ ένας 
παράξενος τύπος, που λέει ότι εί-
ναι θεολόγος και ψάχνει στα μαγα-
ζιά να βρει… μαντήλες για να δίνει 
στις γυναίκες που πάνε στην εκ-
κλησία, γιατί, λέει, δεν επιτρέπεται 
να μπαίνουν χωρίς μαντήλα; Κάτι 
σαν τους φανατικούς μουσουλμά-
νους δηλαδή; Και για να μην αγω-
νιάτε, αλήθεια είναι! Τώρα ποίος 
τους συμμαζεύει εδώ κάτω όλους 
αυτούς δεν ξέρω. Ρωτάτε αλλού.

ΣΤΗ ΔΙΑΜΑΧΗ των υποψηφί-
ων για την προεδρία στην Αμερική 
ακούστηκε ο νυν πρόεδρος να λέει 
και τις απόψεις του για τις… ανεμο-
γεννήτριες και όσα κακά πράματα 
φέρνουν. Οι απόψεις αυτές είναι 
πανομοιότυπες με πολλών στην Ελ-
λάδα και αρκετών στα Κύθηρα και 
η απορία μου είναι μία. Οι δικοί μας 
παρέσυραν και έπεισαν κοτζάμ 
Τραμπ ή αυτός τις είχε πει και νω-
ρίτερα και κατάφερε να έχει κι εδώ 
οπαδούς;  Μάλλον με την απορία 
θα μείνω, αλλά το τι θα ακολου-
θήσει ίσως το συμπεράνουμε από 
το αποτέλεσμα των αμερικανικών 
εκλογών.

ΘΕΛΩ ν’ αγιάσω, αλλά δεν με 
αφήνουν! Παρά το φόβο μου για 
τον κορωνοϊό, μια και είμαι στις ευ-
παθείς ομάδες από παλιές αμαρ-
τίες μου, δεν μπορούσα να μην 
πάω στο πανηγύρι της Μυρτιδιώ-
τισσας, αφού ήμουν στα Κύθηρα. 

Κι εκεί, στην καθιερωμένη Δεσπο-
τική ομιλία στα σκαλάκια, άκουσα 
το Δεσπότη μας, καλά να είναι, να 
ευχαριστεί την Παναγία μας που 
δεν άφησε τον ΙΑΝΟ (τη γνωστή 
κακοκαιρία που λίγες μέρες πριν 
κατέστρεψε πολλές περιοχές της 
Ελλάδας) να κάνει το ίδιο και στα 
Κύθηρα. Κι εγώ, αφελής, όπως 
όλοι οι γραφιάδες, διερωτήθηκα. 
Είναι διαφορετική η Παναγία εδώ 
από την Κεφαλονιά, την Ιθάκη, την 
Καρδίτσα, τη Θεσσαλία, τη Μα-
γνησία και όπου αλλού η θεομη-
νία άφησε νεκρούς, άστεγους και 
κατεστραμμένες σοδιές; Και δεν 
θα ρωτήσω πόσο χριστιανική εί-
ναι αυτή η άποψη (που δεν είναι!). 
Αλλά, μια και ήταν σίγουρο ότι πα-
ρενέβη υπέρ ημών, γιατί δεν έκανε 
το ίδιο και στο Μουζάκι, ιδιαίτερη 
πατρίδα του Σεβασμιωτάτου μας; 
Και μην πει κανείς βλάσφημος ότι 
«ξέχασαν» να επικαλεσθούν τη 
σωτηρία εκεί, ούτε ότι είναι αμαρ-
τωλοί, γιατί κι εδώ από αμαρτίες 
δεν πάμε πίσω με κατάπρωτο εμέ-
να, τον πλέον αμαρτωλό Τσιριγώ-
τη. Δεν συνεχίζω όμως, γιατί μπο-
ρεί ο Μητροπολίτης εμένα να με 
συγχωρέσει, όπως κάνει με όλους 
τους αμαρτωλούς, όμως ένας άλ-
λος  δεν πρόκειται να ξαναευλογή-
σει τη μπαμπακία μου και έτσι να 
καταντήσει η κακομοίρα κανονική 
«μπαμπακία» σαν να είχαν περάσει 

δέκα Ιανοί, που είναι και διπρόσω-
ποι οι άτιμοι. Αμάν, Παναγία μου, 
όχι τη μπαμπακία μου! 

Δεν ήταν στο δικό του
η απλώστρα!

Αγαπητέ Μανώλη,
Σε δημοσίευση της έγκριτης 

εφημερίδας σας στο φύλλο Οκτω-
βρίου του 2020 στη σελίδα15σε 
ρεπορτάζ με τίτλο “Μπουγάδα” γί-
νεται αναφορά  σε μία “απλώστρα” 
που βρισκόταν στα σκαλιά του 
“Μέσα Βούργου” και αναφέρεται 
ορθώς, ως προσβάλλουσα  την ”… 
πλούσια πολιτιστική παράδοση ... “.

Αναφέρεται όμως επίσης στην 
απλώστρα που βρίσκεται σε “..πα-
ρακείμενο διαμέρισμα ή σπίτι οι 
ένοικοι του οποίου άπλωσαν…..  “, 
όπως και η φωτογραφία, ενδεχο-
μένως παραπέμπουν στην ιδιοκτη-
σία μου, καθόσον η φωτογραφία 
έχει ληφθεί υπό τέτοια γωνία , ώστε 
η “απλώστρα” να προβάλλεται στο 
οικογενειακό μου σπίτι (το οποίο 
έχει ιστορική-πολιτιστική αξία κα-
θόσον ανήκε στην οικογένεια της 
Ρόζας Α. Κασιμάτη μητέρας του 
Λευκάδιου Χέρν )και όχι ευκρινώς 
στο, παρακείμενα.

Κατόπιν τούτου παρακαλώ να 
γίνει η αρμόζουσα διευκρίνηση 
προς άρση παρεξηγήσεων. 

Με εκτίμηση
Κλεομένης Σ. Πετρόχειλος

Σέξι κρεμμύδια;
ΜΑΛΛΟΝ έχει παραγίνει το πράμα με αυτές τις…. σεξουαλικές παρενο-

χλήσεις και σε λίγο για να πλησιάσει το ένα φύλλο στο άλλο θα χρειάζεται χαρτί 
από το…. Δασαρχείο. (Σε αυτό θα αναθέσουν όλες τις σεξουαλικές παρενο-
χλήσεις γιατί βγάζει γρήγορα αποφάσεις!). Πρώτα’ απ’ όλα ρώτησαν άντρες 
και γυναίκες αν παρενοχλούνται από ένα «κουκλάρα μου» ή «αγορίνα μου 
γλυκιά»; Γιατί δεν το νομίζω πιθανόν. Εκεί, πάντως, που το παραξήλωσαν είναι 
στο περίφημο facebook. Βάζουν λέει αλγορίθμους να ψάχνουν τους κακούς 

που αναρτούν φωτογραφίες με σεξουαλικά υπονοούμενα ή παρόμοια κείμε-
να. Και τι έγινε; Ένας αλγόριθμος, που δεν μπορεί να ξέρει τι αξία έχει μία 
όμορφη κοπελιά, έμπλεξε μία φωτογραφία με… κρεμμύδια, την θεώρησε ότι 
έχει σεξουαλικό υπονοούμενο και την έκοψε. Δεν ξέρω αν την είχε αναρτήσει 
ο ομότεχνός μου ο Δρυμωνιάτης που έχει μεγάλη παραγωγή (σε κρεμμύδια, 
εννοώ, όχι σε σεξουαλικά υπονοούμενα), όμως την κατέβασαν πάραυτα γιατί ο 
αλγόριθμος μπέρδεψε τα κρεμμύδια, επειδή λέει έμοιαζαν, με γυναικεία στήθη. 
Ε, και αυτό σας μάρανε; Ελάτε στα μουσεία μας να δείτε δεκάδες Αφροδίτες 
με τα στήθη σε κοινή θέα να καταλάβετε τι εστί κάλλος και τι υποκρισία. Σαν 
«Μεγάλος Αδελφός» εξελίσσεται αυτή η κοινωνία! (Παραθέτω τη φωτογραφία 
με τα κρεμμύδια, αυτήν που έκοψε ως πονηρή το FB, και ένα αρχαίο άγαλμα. 
Ποίο σας θυμίζει τι;)                                                                                                             W.
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ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΣ ΛΕΙΒΑΔΙΟΥ: 
πλήρης εκσυγχρονισμός ελαιοτριβείου

Στις 18 Οκτωβρίου εγκαινιάστηκαν 
με αγιασμό τα νέα καινούργια και υπερ-
σύγχρονα μηχανήματα του ελαιοτριβεί-
ου του Συνεταιρισμού στο Λειβάδι με τα 
οποία επιδιώκει να εισέλθει στη νέα επο-
χή της παραγωγής λαδιού και, σε δεύ-
τερο χρόνο, να αποκτήσει πιστοποίηση 
ποιότητος (ISO), κάτι που είναι απαραί-
τητο πλέον για την είσοδο στις αγορές.

Τα νέα μηχανήματα κατέστη δυ-
νατόν να αποκτηθούν με την ένταξη 
της επένδυσης στο LEADER, όπως 
ήδη έχουμε αναφέρει και υπάρχουν 
λεπτομέρειες και στο φύλλο μας του 
Νοεμβρίου. (Στο ίδιο πρόγραμμα για 
εκσυγχρονισμό του ελαιοτριβείου του 
εντάχθηκε και ο Συνεταιρισμός Ποτα-

μού, στον οποίο θα αναφερθούμε όταν 
έχουμε τα σχετικά στοιχεία).

Σύμφωνα με τις πληροφορίες που 

έχουμε, το νέο συγκρότημα είναι πλή-
ρως αυτοματοποιημένο και έχει τα εξής 
κύρια χαρακτηριστικά.

Είναι πλήρως ανοξείδωτο σε όλα 
τα μεταλλικά του στοιχεία. διαθέτει δύο 
αποφυλλωτήρια, στα οποία γίνεται η 
αποφύλλωση και οι ελιές μεταφέρονται 
απ’ ευθείας στο πλυντήριο και ακολου-
θεί αυτόματη ζύγιση. Μετά ο ελαιό-
καρπος εισέρχεται στο σπαστήρα και 
ακολούθως σε πέντε μαλακτήρες οι 3 
δυναμικότητος 49 μουζουριών και οι 
άλλοι 2, 25 μουζουριών. Το μίγμα μετά 
πάει σε ένα ντεκάρτερ κλειστού τύπου 
και ακολουθεί η παραγωγή χωρίς να 
μεσολαβεί παρά ελάχιστος χρόνος από 
την έκθλιψη του ελαιόκαρπου του ενός 
παραγωγού στον επόμενο. Δεν επιτρέ-
πεται η παραμονή στο χώρο παραγωγής 
και η εκφόρτωση γίνεται σε εξωτερικό 
χώρο, ενώ έχει διαμορφωθεί χώρος 
παραμονής των παραγωγών σε δωμά-
τιο-εντευκτήριο μέχρι την ολοκλήρωση 
της διαδικασίας. Το συγκρότημα έχει 
δυνατότητα ελαιοποίησης 80 μουζουρι-
ών ανά ώρα, ενώ η θερμοκρασία ρυθμί-
ζεται αυτόματα και παραμένει σταθερά 
χαμηλή για παραγωγή ποιοτικού ελαι-
ολάδου με όλα τα οργανοληπτικά του 
χαρακτηριστικά για να εξάγεται η καλλί-
τερη ποιότητα. Το εργοστάσιο «λάδωσε» 
στις 20 Οκτωβρίου και αρχίζει σταδιακά 
τη λειτουργία του, καθώς φέτος η παρα-
γωγή αναμένεται μεγάλη στο νησί. Αυτό 
έχει και ένα ακόμη θετικό, ότι εξ αιτίας 
της μειωμένης παραγωγής σε άλλες 
περιοχές της Ελλάδος, αλλά και πολλών 
εκ των ανταγωνιστριών χωρών, οι τιμές 
αναμένεται να κυμανθούν γύρω στα 3 
ευρώ/κιλό στον παραγωγό ίσως και πα-
ραπάνω. Περισσότερα μετά την ολοκλή-
ρωση της ελαιοκομικής περιόδου.

(Φωτ. Ανδρέας 
Λουράντος-Κονταράτος)

«Μύλος» με τον ΟΠΕΚΕΠΕ 
και τις απάτες με τα βοσκοτόπια

Ασφαλώς θυμάστε τα περίφη-
μα βοσκοτόπια στα Κύθηρα, που 
δήθεν ανήκαν σε μία Μονή του 
Αιγίου και  είχαν δηλώσει ότι τα 
είχαν ενοικιάσει αγρότες από το 
Αγρίνιο με πλαστά έγγραφα; Τα εί-
χαμε αναφέρει πέρσι τον Ιανουά-
ριο μετά από δημοσίευμα της εφη-
μερίδας «Ύπαιθρος χώρα» η οποία 
επανήλθε πρόσφατα εκφράζοντας 
εύλογη απορία για την καθυστέ-
ρηση διερεύνησης της συγκεκρι-
μένης απάτης. Τον Ιούνιο είχαμε 
σε αποκλειστικότητα και το άλλο 
σκαστό θέμα με δηλώσεις ενοικί-
ασης κτημάτων στα Κύθηρα από 
αγρότες της Κρήτης, ενώ πρόσφα-
τα ξέσπασε ανάλογο σκάνδαλο με 
κτηνοτρόφους των Σφακίων.  Η 
σπουδή κτηνοτρόφων και αγροτών 
σε όλη την Ελλάδα να σφετερίζο-
νται με παράνομους τρόπους και 

πλαστά έγγραφα κτήματα τρίτων 
είναι σχετικά πρόσφατη «εφεύρε-
ση» και οφείλεται, τόσο στους Ευ-
ρωπαϊκούς κανονισμούς που αφή-
νουν, φαίνεται, «παράθυρα» όσο 
και στους Έλληνες «χρυσοδάκτυ-
λους» που βρήκαν τρόπο να ζουν 
καλά σε βάρος του Κοινοτικού 
Προϋπολογισμού και ανύποπτων 
αγροτών και ιδιοκτητών γης. Τώρα 
το θέμα έλαβε μεγάλες διαστάσεις 
με εμπλοκή πολιτικών παραγόντων 
και παρέμβαση του αρμόδιου 
υπουργού κ. Βορίδη, ο οποίος βρί-
σκεται σε σύγκρουση με τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και ίσως όταν εκδοθεί το 
φύλλο μας να έχει ασχοληθεί και 
το γραφείο του Πρωθυπουργού 
λόγω των διαστάσεων που έχει 
λάβει το θέμα, καθώς ακούγονται 
έντονες φήμες ότι υπάρχει μεγάλη 
δυσαρέσκεια και για τις καθυστε-
ρήσεις στην έρευνα για τις απάτες 
κάτι όμως που αρνείται κατηγορη-
ματικά ο ΟΠΕΚΕΠΕ.

Τι αλλάζει τελικά 
στην εκτός σχεδίου 

δόμηση;
Πολλές συζητήσεις δημιούργη-

σε το φιλόδοξο σχέδιο νόμου του 
ΥΠΕΧΩΔΕ  για τον περιορισμό στην 
εκτός σχεδίου δόμηση. Τελικά, μετά 
από πολλές αντιδράσεις (οι Έλ-
ληνες δύσκολα δέχονται αλλαγές 
που βελτιώνουν το περιβαλλοντικό 
αποτύπωμα, αλλά βλάπτουν τσέπες, 
συμφέροντα κλπ) το τελικό σχέδιο 
νόμου θα περιλαμβάνει μεν κατάρ-
γηση των αποκλίσεων, δηλαδή δυ-
νατότητα υπό όρους δόμησης σε 
οικόπεδα εκτός σχεδίου κάτω από 4 
στρ., αλλά με μεταβατική ισχύ, ώστε 
να προλάβουν να δομήσουν όσοι εν-
δεχόμενα βλάπτονται. Όσον αφορά 
το θέμα της εκτός σχεδίου δόμησης 
σε οικόπεδα με πρόσωπο σε διαφο-
ρετικό  καθεστώς (δημοτικοί, επαρ-
χιακοί κλπ) αυτό, λόγω των μεγάλων 
αντιδράσεων που έφερε, μένει για 
τις Ελληνικές καλένδες!

! Η ΠΡΟΤΑΣΗ επιστημο-
νικής ομάδος του Πανεπιστημίου 
Δυτ. Αττικής για ενεργειακή αυ-
τονόμηση των Αντικυθήρων από 
τον τοπικό σταθμό που λειτουργεί 
με πετρέλαιο, συζητήθηκε σε τη-
λεδιάσκεψη με τον πρύτανη του 
Πανεπιστημίου κ. Καλδέλη, τον 
Γ.Γ. του ΥΠΕΝ κ. Μπακογιάννη, 
τον Πρόεδρο του Αστεροσκοπείου 
κ Πλειώνη και το Δήμαρχο Κυθή-
ρων κ Χαρχαλάκη. Σημειώνεται 
ότι το κόστος παραγωγής του ηλε-
κτρικού ρεύματος στα Αντικύθηρα 
είναι το μεγαλύτερο στην Ευρώπη 
και 1500% πάνω από τον μέσο 
όρο στην Ελλάδα. Μακάρι το πρό-
γραμμα αυτό να υλοποιηθεί επιτυ-
χώς και σύντομα.

! ΛΥΘΗΚΕ το πρόβλημα της 
αξιοποίησης των ακατάλληλων προς 
οινοποίηση σταφυλιών με το δικαί-
ωμα που δόθηκε στους ιδιοκτήτες 
μικρών αποστακτηρίων (Ρακατζία), 
τους λεγόμενους «διήμερους», να 
μετατρέπουν τα σταφύλια αυτά σε 
τσίπουρο. Το αίτημα ήταν των παρα-
γωγών που επλήγησαν από τις πρό-
σφατες κακοκαιρίες και έχασαν μέ-
ρος της παραγωγής τους εξ αιτίας 
που τα σταφύλια τους δεν ήταν κα-
τάλληλα για οινοποίηση. Αυτά τώρα 
θα μπορούν να τα κάνουν τσίπουρο 
στα μικρά αποστακτήρια.

! ΔΕΝ ΓΝΩΡΙΖΟΥΜΕ 
πόσοι τελικά είναι μέχρι τώρα 
οι νεκροί συμπατριώτες μας 
από τον κορωνοϊό γνωρίζαμε 
όμως τουλάχιστον τρεις. Έχου-
με ακούσει ότι στην ομογένεια 
είχαμε αρκετά θύματα, κάτι 
που είναι πολύ πιθανόν, αλλά 
δύσκολα επιβεβαιώνεται, σί-
γουρα όμως τα θύματα είναι 
πολλαπλάσια. Από εδώ κάνου-
με μία αναφορά-μνημόσυνο για 
όλους και διερωτώμεθα γιατί 
δεν ακούσαμε κάτι παρόμοιο 
από αυτούς που όφειλαν να το 
κάνουν. Ή μήπως δεν υπάρχει 
κορωνοϊός και όλα είναι στη… 
φαντασία μας;

! ΤΟ ΒΡΑΔΥ της 16ης 
Οκτωβρίου το πλοίο της αγό-
νου προσέγγισε στην Αγία 
Πελαγία και αποβίβασε αυτο-
κίνητα και επιβάτες, καθώς 
επικρατούσαν νότιοι άνεμοι 
που δημιουργούσαν συνθήκες 
μη ασφαλούς προσέγγισης στο 
Διακόφτι. Τελικά, μετά κάποια 
καθυστέρηση για έξοδο των 
φορτηγών, η αποβίβαση έγινε 
κανονικά και το πλοίο συνέχι-
σε την πορεία του. Φυσικά δεν 
έλειψαν οι σχολιαστές του δι-
αδικτύου που έκαναν… πάρτι, 
ενώ σε αυτούς κυριαρχούσαν 
οι «πλοίαρχοι» με δίπλωμα 
από τα… καφενεία, στα οποία, 
όπως και στα διαδικτυακά, στα 
οποία διαπρέπουν κάθε λογής 
άσχετοι, είχαμε ρεσιτάλ ανοη-
σιών τύπου κορωνοϊού.

! ΕΝΤΟΝΕΣ φήμες του 
τελευταίου μήνα φαίνεται να 
επιβεβαιώνονται και αναφέ-
ρουν ότι το τοπικό «Πορφυ-
ρούσα» κατά την ακινησία του 
μετά τις 10 Ιανουαρίου 2021 
θα προσθέσει και τρίτη μηχανή 
έτσι ώστε να κάνει τη διαδρομή 
Νεάπολη-Κύθηρα σε μικρότε-
ρο χρόνο (σήμερα χρειάζεται 
1ώρα και 15’ περίπου). Εν τω 
μεταξύ άλλες πληροφορίες 
αναφέρουν ότι το πλοίο «Αν-
δρέας» που εξυπηρετούσε τη 
γραμμή πριν μερικά χρόνια 
αγοράστηκε από την εταιρεία 
Αφών Ηλιόπουλου, που έχουν 
και το AQUA JEWEL. Λέτε να 
έχουμε νέο «ντέρμπυ» κι εδώ;

Ο πρόεδρος του Συνεταιρισμού κ. Νικ. Στάθης (2ος από αριστε-
ρά) ανάμεσα στους τ. προέδρους, Εμμ. Κασιμάτη, Γ. Σεμιτέκολο, 
Αθ. Κασιμάτη και Αρ. Καλλίγερο.
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συζ. ΕΥΑΓ. ΜΠΑΡΜΠΕΡΗ και 

E-mai l :  barber iath ina@gmai l .com
E-mai l :  s t rat igou. law@gmai l .com
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